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Oameni ai muncii din agricultură! Organizați-vă 
cît mai bine munca pentru a folosi cu spor fie
care ceas bun de lucru! Transportași snopii la arie, 
clădiți stogurile și lucrați în cete, astfel ca treieri- 
șul să se desfășoare fără întrerupere. Urmați exem
plul fruntașilor în toate muncile agricole din această 
perioadă, pentru a vă bucura din plin de rodul 
muncii voastre!

Marea forță economică 
a Uniunii Sovietice

' Cu fiecare an ce trece succesele oame
nilor sovietici pe frontul construirii co
munismului sînt tot mai mari și mai nu
meroase. Adăugîndu'se la șirul nesfîrșit 
al realizărilor obținute în decursul anilor 
puterii sovietice, ele vin să sporească u- 
riașa forță a statului sovietic și în ace
lași timp să întărească încrederea popoa
relor în victoria luptei lor pentru cauza 
păcii, pentru o viață mai bună. Datorită 
acestui fapt popoarele din întreaga lume 
urmăresc cu cea mai mare atenție munca 
și lupta poporului sovietic, bucurîndu’se 
alături de el pentru fiecare nou succes 
înregistrat. Zilele acestea ele au avut pri
lejul să salute cu bucurie bilanțul unor 
strălucite realizări obținute de construc
torii comunismului : ziarele au publicat 
comunicatul Direcției Centrale de Statis
tică de pe lingă Consiliul de Miniștri al 
U.R.S.S. cu privire la rezultatele îndepli
nirii planului de stat de dezvoltare a eco
nomiei naționale a U.R.S.S. pe primul 
semestru al anului 1955.

După ce cu puțin timp înainte cei care 
au urmărit cu atenție principalele pro
bleme examinate la plenara C.C. al 
P.C.U.S. au avut posibilitatea să ia cu
noștință de faptul că Uniunea Sovietică 
a îndeplinit cel de al cincilea plan cin
cinal, în ceea ce privește nivelul produc
ției industriale, în numai 4 ani și 4 luni, 
de astă dată în față li se prezintă un nou 
și strălucit bilanț. Din fiecare capitol al 
comunicatului se poate vedea clar uriașul 
avint al economiei sovietice, preocuparea 
pentru creșterea continuă a nivelului de 
trai al poporului sovietic.

Ceea ce îți atrage în mod deosebit a- 
tenția atunci cînd încerci să înțelegi sem
nificația rezultatelor obținute este crește
rea producției industriale- Avîntul pe care 
i-a luat industria grea este o urmare di- 

> rectă a politicii juste promovate de Par
tidul Comunist al Uniunii Sovietice care 
prin dezvoltarea cu precădere a industriei 
grele creează toate premiz-ele pentru dez
voltarea celorlalte ramuri ale economiei 
naționale, pentru întărirea capacității de 
apărare a țării, pentru satisfacerea nevoi
lor mereu crescînde ale poporului sovie
tic. Așa după cum arată comunicatul, pla
nul producției globale pe primul semestru 
a fost îndeplinit în ansamblu în industrie 
cu 103 la sută. La o serie întreagă de 
produse industriale ca d-e exemplu căr
bune, petrol, mașini grele, locomotive, au
tocamioane, motociclete, mașini agricole, 
aparate de televiziune și multe altele, pla
nul semestrial a fost depășit. Producția 
globală a întregii industrii a U.R.S.S. a 
crescut în primul semestru al anului 1955 
cu 12 la sută în comparație cu perioada 
corespunzătoare a anului trecut. Toate 
acestea arată cu prisosință că oamenii 
sovietici au muncit cu un elan nestăvilit 
pentru înflorirea patriei lor și că în cea 
de a doua jumătate a anului continuînd să 
muncească cu același avînt vor reuși să 
îndeplinească și să depășească prevede
rile planului cincinal.

Datorită preocupării oamenilor sovie
tici, în cursul anului trecut și în prima 
jumătate a acestui an a avut loc crește
rea productivității muncii și reducerea 
prețului de cost al producției. Aceasta a 
creat condițiile ridicării și mai departe a 
nivelului lor de trai, lucru dovedit de alt
fel prin creșterea vînzării de mărfuri că
tre populație. Ca o dovadă că viața mi
lioanelor de constructori ai comunismului 
devine pe zi ce trece tot mai frumoasă și 
mai îmbelșugată este faptul că în compa
rație cu primul semestru al anului trecut, 
în acest semestru în proporții mari a cres
cut vinzarea următoarelor mărfuri: apa
rate de radio cu 22 la sută, aparate de 
televiziune cu aproximativ 45 la sută,

Recepție cu prilejul sărbătorii 
naționale a Poloniei

La 22. iulie, cu prilejul sărbătorii na
ționale a Republicii Populare Polone, 
Jan Izydorczyk, ambasadorul R.P. Polone 
la București a oferit o recepție la restau
rantul Pescăruș.

La recepție au luat parte tovarășii: Gh. 
Apostol, prim secretar al C.C. al P.M.R., 
dr. Petru Groza, președintele Prezidiului 
Marii Adunări Naționale, I. Chișinevschi, 
prim-vicepreședinte al Consi’iului de Mi
niștri, general de armată Emil Bodnă- 
raș, vicepreședinte al Consiliului de Mi
niștri, ministrul Forțelor Armate ale
R. P.R.. D. Coliu, președinte’e comisiei 
controlului de stat, general locotenent 
Al. Drăghici, ministrul Afacerilor Interne,
S. Bughici, ministrul Afacerilor Externe, 
acad. I. Murgulescu, Ministrul învăță- 
mîntului, Marcel Popescu, Ministrul Co

Cu sarcinile cincinalului îndeplinite
Sectorul de confecții textile din cadrul Mi

nisterului Industriei Ușoare a îndeplinit sar
cinile planului cincinal la 22 iulie 1955, re- 
alizînd valoarea producției globale. Printre 
Întreprinderile care au contribuit la realiza- ' 

ceasornice cu 44 la sută, biciclete cu 20 
la sută, motociclete cu 16 la sută, auto
turisme cu 30 la sută.

Importante succese au fost realizate în 
perioada la care se referă comunicatul și 
în domeniul agriculturii. Pentru traduce
rea în viață a sarcinilor trasate de Ple
nara din ianuarie a C.C. al P.C.U.S. în 
colhozuri, stațiuni de mașini și tractoare 
și sovhozuri s-a desfășurat o muncă sus
ținută ceea ce a făcut ca însămînțările de 
primăvară să fie îndeplinite cu succes. Ca 
urmare a dezvoltării cu precădere a in
dustriei grele, agriculturii i-au fost puse 
la dispoziție numeroase mașini și unelte. 
După cum se arată în comumcat, în pri
mul semestru al anului 1955 agricultura 
a primit 79.000 de tractoare (socotite a 
cîte 15 C.P.) de uz general și 31.500 
tractoare pentru prașilă, 58.000 de auto
camioane, 21.000 combine cerealiere, 
9000 de combine pentru recoltat cartofi 
și multe alte mașini agricole.

Tot ca o dovadă a preocupării oameni
lor sovietici de a-și face viața mai fru
moasă și mai îmbelșugată, sînt datele 
comunicatului cu privire la construcția 
culturală și ocrotirea sănătății.

Cifrele comunicatului dat publicității 
zilele acestea sînt o vie mărturie a dez
voltării continue a economiei naționale a 
U.R.S.S. Ele arată întregii lumi că între 
politica internă a Uniunii Sovietice, în
temeiată pe creșterea permanentă a pro
ducției sale economice în vederea satis
facerii maxime a necesităților populației 
pe de o parte și politica sa externă de 
pace și colaborare cu toate popoarele, pe 
de altă parte, este o legătură indisolubilă. 
Militînd în mod consecvent pentru rezol
varea tuturor problemelor litigioase pe 
calea tratativelor și pentru instaurarea 
unei păci trainice în lume, ea nu o face 
așa cum pretind unele cercuri agresive, 
determinată fiind de slăbiciunea ei, ci da
torită dorinței de a feri lumea de noi mă
celuri sîngeroase, de a continua munca sa 
pentru construirea edificiului măreț al 
societății comuniste. Despre forța sa în 
continuă creștere vorbesc destul de clar 
rezultatele acestui comunicat, vorbește ni
velul pe care producția industriei Uniunii 
Sovietice îl va atinge la sfîrșitul acestui 
an. In timp ce în 1954 în Uniunea Sovie
tică volumul producției industriale a de
pășit de 18 ori nivelul anului 1929, în 
S U.A. în aceeași perioadă producția in
dustrială a crescut de numai 2,1 ori, in 
Anglia cu 72 la sută, în Franța cu 14 la 
sută iar în Italia cu 77 la sută.

In anii care vor urma, traducînd în 
viață sarcinTe trasate de Plenara C.C. al 
P.C.U.S. din iulie a.c., oamenii sovietici 
sînt hotărîți ca pe baza introducerii în 
producție a tehnicii celei mai înaintate să 
sporească într-o și mai mare măsură for
ța economică a țării lor.

Dorința Uniunii Sovietice de a între
ține relații normale cu toate statele și de 
a înlătura atmosfera de neîncredere care 
domnește astăzi în lume a fost dovedită 
pînă acum în nenumărate ocazii. Ea în
treține astăzi relații comerciale cu 58 de 
state și este gata să încheie tratative co
merciale cu toate statele. Uniunea Sovie
tică a întreprins în ultimul timp nenumă
rate acțiuni pe linia destinderii interna
ționale și astăzi la Geneva dorește să 
asigure lumii un viitor lipsit de primej
dia războiului.

Poporul nostru, care alături de celelal
te popoare ale lagărului democratic luptă 
pentru construirea unei vieți noi, salută 
cu bucurie succesele realizate de marele 
popor sovietic, văzînd în ele un bogat 
izvor de experiență și un imbold în lupta 
sa pentru construirea socialismului și a- 
părarca păcii.

merțului Exterior, Acad- prof. P. Constan- 
tinescu-Iași, Ministrul Cultelor, M. Fio- 
resou, Ministrul Industriei Chimice, Gh. 
Safer, Ministrul Transporturilor Navale 
și Aeriene, D. Simulescu, Ministrul Poș
telor și Telecomunicațiilor, I. Dumitru, 
Ministrul Industriei Petrolului, academi
cieni și alți oameni de știință și cultură, 
conducători ai organizațiilor obștești, 
înalti funcționari de stat, ofițeri superiori 
ai forțelor armate ale R.P.R., reprezen
tanți ai presei romîne și străine etc.

A fost de față M. B. Mi'in, membru al 
Academiei de Științe a U.R.S.S.

Au participat membri ai corpului di
plomatic.

Recepția s-a desfășurat într-o atmosfe
ră cordială. (Agerpres).

rea planului cincinal inainte de termen sînt 
fabricile de confecții „Gh. Gheorghiu-Dej“ 
din București, „Republica” din Botoșani și 
fabrica de confecții din Bacău.

(Agerpres)

Spre noi succese 
în munca de strîngere a recoltei 
Să dăm patriei cit mai multe produse agricole vegetale și animale peste plan 

— Angajamentul unui grup de unități agricole de stat din regiunea Craiova —
Urmînd inițiativa colectivelor unor întreprinderi industriale 

din regiunea Stalin, muncitor li, tehnicienii, inginerii și funcțio
narii din gospodăriile agricole de stat Moțăței, Afumați, Tim- 
burești și Segarcea și din stațiunile de mașini și tractoare Vin- 
ju Mare, Bîrca, Băilești și Zănoaga din regiunea Craiova au 
analizat în consfătuiri de producție posibilitățile de realizare și 
depășire a planului de producție pe anul 1955. Ca urmare a 
eforturilor depuse încă din toamna anului 1954 și primăvara 
anului 1955 pentru aplicarea măsurilor agrotehnice și zooteh
nice, aceste gospodării de stat obțin în acest an recolte spo
rite la hectar și producții mari în sectorul zootehnic; S.M.T.- 
urile au acordat un ajutor sporit gospodăriilor colective, înto
vărășirilor și țăranilor muncitori cu gospodării individuale 
pentru sporirea producției agricole. Colectivele gospodăriilor 
de stat amintite și-au luat noi angajamente î-n muncă pentru 
a da patriei cantități sporite de produse agricole, vegetale și 
animale, iar S.Al.T.-urile s-au angajat să sporească ajutorul 
dat gospodăriilor colective, întovărășirilor și țăranilor cu gos
podării individuale. Gospodăriile de stat s-au angajat ca piua 
la 23 August să siringă fără nici o pierdere întreaga recoltă 
de cereale și leguminoase de pe suprafețele ce le au cultivate 
cu aceste plante și să continue lucrările de îngrijire la cu.ta
rile prăsitoare pentru a obține recolte sporite.

Colectivul gospodăriei agricole de stat Moțăței, raionul Ca
lafat, s-a angajat ca pînă la sfîrșitul anului să dea, peste 
cantitățile planificate, următoarele cantități de produse: 542 
tone cereale, 36 tone leguminoase boabe, 90 tone legume și 
zarzavaturi, 5,6 tone semințe, legume și plante tehnice, 2000 
litri lapte, 549 produși zootehnici și 6 tone carne. Pentru re; 
ducerea prețului de cost al produselor se vor realiza economii 
de materiale, carburanți, -cheltuieli administrative, în valoare 
de 315-524 lei.

Gospodăria agricolă de stat Afumați, raionul Băilești, va 
da pînă la sfîrșitul anului, peste cantitățile planificate: 300 
tone cereale, 25 tone leguminoase boabe, 27 tone legumi și 
zarzavaturi, 100 tone diverse semințe și seminceri legumi
coli, iar în sectorul zootehnic 10.000 litri lapte, 15 tone carne 
și 1.105 produși zootehnici. Pînă la sfîrșitul anului va realiza 
economii în valoare de 189.500 lei, din care pînă la 23 Au
gust 100-000 lei-

Gospodăria agricolă de stat Ti nburești, raionul Gura Jiu
lui, va da în total, peste cantitățile planificate, 237 tone ce
reale, 17 tone orez, 17 tone leguminoase boabe, 26 tone ie- 
gume și zarzavaturi, 4,5 torte bumbac, 12 tone struguri, 4'1 
tone lucernă fin, 3 tone miere de albine, 80 kg. ceară, 10.000 
litri lapte, 2 tone carne și 306 produși zootehnici; va realiza 
economii în valoare de 152.250 lei, din care pînă la 23 Au
gust 76.000 lei.

Gospodăria agricolă de stat Segarcea, raionul Segarcea, va 
da în plus față de cantitățile planificate pe anul 1955: 315. tone 
cereale, 14 tone leguminoase boabe, 15 tone legume și zar
zavaturi, 24.500 litri lapte și 250 produși zootehnici; va 
realiza economii în valoare de 200-000 lei.

Toate S.M.T.-Urîle amintite s-au angajat să acorde gospodă
riilor colective și întovărășirilor un ajutor tehnic și organiza- 
torc sporit la facerea muncilor agricole, pentru a obține re
colte sporite în acest an și pentru obținerea unei recolte și mai 
bune în anul viitor.

In ce privește realizarea planului de producție, co.ectivul 
S.M.T. Vinju Mare, raionul Vînju Mare, s-a angajat să depă
șească sarcina de plan a lucrărilor de vară și de toamnă cu 
4160 hantri; prețul de cost pe hantru va fi redus cu 4 lei; la 

-piese, carburanți, cheltuieli administrative va realiza economii 
în valoare de 27.850 lei, din care pînă la 23^ August 9.300 lei.

Prin aplicarea graficului orar la un număr de 15 tractoare 
și 6 batoze, prin confecționarea a 4 cupluri pentru dezmir.știț 
și 4 cupluri pentru triorat, vom scurta perioada recoltatului 
cu 7 zile față de termen.

Pînă la 23 August, S.M.T. Bîrca, raionul Segarcea, va de
păși planul muncilor de vară cu 1.500 hantri, scurtînd perioada 
de recoltare cu 4 zile, iar perioada de treierat cu 5 zile față de 
termenele planificate.

Va face economii de materiale, combustibil și cheltuieli ge
nerale în valoare de 114.034 lei, reducînd prețul de cost pe 
hantru cu 7,81 lei; în cinstea zilei de 7 Noiembrie va depăși 
planul lucrărilor de toamnă cu 500 hantri, executînd însămm- 
țările la timp și de bună calitate.

Pină la 23 August, S.M.T. Băilești, raionul Băilești, va de
păși sarcina de plan la lucrările de treierat cu 1000 hantri, 
zealizînd zilnic cîte 20 tone de fiecare batoză prin aplicarea 
graficului orar și un cuplu de 2 batoze la un tractor, scurtînd 
astfel perioada de treierat cu 5 zile; în cinstea zilei de 7 No
iembrie va depăși planul de arături pentru înșămînțări și 
ogoare de toamnă cu 500 hantri; va realiza economii în valoare 
de 51.500 lei, reducînd prețul de cost pe hantru cu 3 lei.

S.M.T. Zănoaga, raionul Caracal, va depăși planuljucrărilor 
de vară și toamnă cu 525 hantri, făcînd economii în valoare 
de 50.700 lei și reducînd prețul de cost pe hantru cu 5 lei; va 
scurta perioada de recoltare cu 5 zile, iar treieratul cu 6 zile 
față de termenul planificat.

Toate aceste colective și-au luat o serie de angajamente 
privind sprijinirea întreprinderilor de construcții și folosirea 
resurselor interne în vederea realizării construcțiilor necesare 
reparării și păstrării inventarului, dezvoltării creșterii anima; 
lelor și îmbunătățirii condițiilor de viață a munc’tori'.or ș: 
funcționarilor. t

Pentru realizarea angajamentelor de mai sus, în perioada 
Iticrărilcr de vară și toamnă se va organiza mai bine munca 
și se va folosi întreaga capacitate de lucru a mașinilor ?i 
tractoarelor; concomitent cu stringerea recoltei se vor face lu
crările de pregătire pentru însămințărlle de toamnă. Prin rea
lizarea acestor angajamente, colectivele acestor unități agricole 
vor contribui la realizarea a 10 milioane tone cereale, asigu- 
rînd astfel mai multe produse agro-a’.lmentare pentru popu
lația muncitoare și mai multe materii prime pentru industria 
noastră socialistă.

Raion fruntaș la seceriș
In ciuda timpului neprielnic, oamenii 

muncii de pe ogoarele raionului Urziceni 
au dobîndit succese la stringerea recoltei. 
In seara zilei de 21 iulie în cuprinsul a- 
cestui raion s-au secerat peste 85 la sută 
din suprafețele însămîntate cu erz șț_ grîu.

In unele comune, precum și gospodării a- 
gricole colective a început din plin treieri- 
șul. Astfel în comuna Movilita s-a început 
de cîteva zile treieratul la toate cele trei 
arii planificate. După treieriș primii care 
și-au predat cotele către stat au fost co’ecti- 
viștii din Broșteni; de remarcat este de a- 
semenea faptul că zilele trecute gospodăria 
co’ectivă din Alexeni a predat la baza de 
recepție Urziceni ultimele cantități de ce
reale datorate statului.

Cu toate aceste succese dobîndite în ra
ionul Urziceni se impune luarea unor grab
nice măsuri pentru grăbirea treierișului, li- 
chidînd decalajul existent în momentul de 
față între seceriș și treieriș.

Griul colectiviștilor din Livedea — raionul Brănești a dat în 
pîrgă. Pentru ca recoltarea să nu sufere nici o intirziere, colecti
viștii au primit ajutorul gospodăriei de stat Măineasca.

In clișeu : combinerul Alexandru Antoniu de la această gospo
dărie se străduiește să minuiască combina cît mai bine pentru ca

nici un bob să nu rămînă pe cîmp. El este ajutat cu pricepere de 
co ecliviș'ii Nicoiae Alexandru, Vasile Mincu și Ion Olteanu.

Pînă acum, de pe cele 50 hectare recoltate, colectiviștii au obținut 
o producție medie de 1.800 kg grîu la hectar.

Foto: NI CU VASILE

Au salvat reco'ta
Zilele trecute, în urma unei ploi toren

țiale, 40 ha. cu grîu a e gospodăriei agri
cole col-five Rariștea din regiunea Constan, 
ța au fost inundate, punînd in perieri o 
recoltă de cel puțin 5 vagoane și jumătate 
de grîu.

Organizațiile U.T.M. din gosooJăriile a- 
grjco’.e colective din comuna Ion Corvin și 
satele Valea Rea și Cetatea din aceste loca
lități, mobilizînd peste 270 de tineri au ve
rif în sprijinul colectiviștilor din Rariștea. 
Muncind cu abnegație împreună cu ceilalți 
membri ai gospodăriei agricole colective, ei 
au săpat mai multe canale de scurgere, sal- 
vînd de la inundație intr-un timp scurt în
treaga suprafață.

După retragerea apei un număr însemnat 
de tineri au continuat să ajute pe colecti
viști la seceratul griului de pe această su
prafață. în numai două zile ei au recoltat, 
legat și strîns spicele de pe 10 ha.

NICI UN BOB NU TREBUIE SĂ SE PIARDĂ

Primii la predarea cotelor 
de grîu

TIMIȘOARA (de la corespondentul nos
tru) Pe ogoarele gospodăriilor agriccle co
lective din regiunea Timișoara munca pen
tru stringerea la timp a recoltei se desfă
șoară intr-un ritm viu. Membrii gospodăriei 
agricole colective „Uie Pin'.ilie" din comuna 
Gherteniș, raionul Reșița, au recoltat grîu1 
aproape de pe în’reaga suprafață. Munca 
lor a fost mult ușurată și de faptul că para
lel cu cele 3 secerătcri-legători, secerișul 
grîu’ui s-a făcut și cu una din combinele 
trimise de S.M.T. Gă'.aia. Odată sacii ump’uți 
cu boabe, primul gînd al colectiviștilor din 
Gherteniș a fost să-și achite o parte din 
cotele cuvenite statului. La baza de recepție 
din comuna Berzovia convoiul trimis de 
gospodărie cu cotele de grîu a fost primul 
convoi sosit la baza de recepție din comună 
Berzovia.

In zilele măreței sărbători 
a tinereții

Sute și sută de 
tineri și tinere d n 
patria noaslră si 
pregătesc pentru a 
participa la mă
reața sărbătoare a 
tinereții de la 
Varșovia. Dar și 
cei ce vor rămine 
in țară, ca și tinerii 
din întreaga lume, 
se pregătesc de a-

semenea să sărbătorească zilele Festivalului. 
In satele patriei noastre, în marile orașe 

sau în tabere unde tinerii ÎȘi pe'rec vacanța, 
Festivalul va fi sărbătorit sub forme mul
tiple : spec'acole, programe date de ferme- 
țiuni artistice, focuri de cîmp, carnavalul i, 
petreceri cîmpenești, excursii sau ccmpetiț i 
sportive. Ca și in programul Festivalului, 
vor avea loc întîlr.iri ale tineretu’ui cu oa
menii de știință, scriitorii, compozitorii, cu 
fruntașii în producție s' agricultură, cu s‘u- 
denții străini care învață în țara noâs'.ră. De 
asemenea, tinerii vor învăța În colectiv cîn- 
tece închinate Festivalului, vor asculta îm
preună emisiunile de la radio care ver 
transmite desfășurarea Festiva’ului.

Plenara Comitetului 
Femeilor Democrate 

din R.P.R.
Vineri dimineața a avut loc plenara Co

mitetului Femeilor Democrate din R.P.R., cu 
participarea membrelor Comitetului din Ca
pitală și din întreaga țară.

Stela Enzscu, președinta Comitetului Fe
meilor Democ-ate, conducătoarea de’egațiN 
femeilor din R.P.R. la Congresul Mondial al 
Mamelor de la Lausanne, a prezentat darea 
de seamă asupra lucrărilor și hotăririlor 
Congresului.

A fost expus apoi planul de popularizare 
în țara noastră a documentelor Congresului 
Mondial al Mamelor.

In continuare au avut loc discuții ne mar
ginea dării de seamă și a planului de popu
larizare prezentate în plenară.

(Agerpres)

Deschiderea expoziției 
„Afișul in R. P. I bionâ“

Vineri la amiază, în sa’a din b-dui Ma- 
gheru nr. 21, a avut ioc vernisajul expoz.iiei 
„Afișul in R. P. Polonă”, organizata de 
Institutul Romîn pentru Relațiile Culturale 
cu Străinătatea.

La vernisaj au luat parte M. Macave', 
președinte de onoare al I.R.R.C.S., Boris c..- 
ragea, președintele Uniunii Artiști or Plas
tici, M. Mihaiache, director general adjunct 
in Ministerul Cui.urii, pictori, graficieni, re
prezentanți ai presei.

Au luat p. rie Jan Izydotczyb, ambasad •- 
ru. R. P. Fo.one ia București și nirmori ai 
ambasadei precum și graficianul polon Wa- 
lerian Borowczyk,

Expoziția , Afișul in R. P. Poien i" cu- 
prln ie peste 2u0 de lucrări semnate de unii 
dintre cei mai cunoscuți graficieni po onezi. 
Afișele prezintă sugestiv marile șanț ere, u- 
riașe furnale, ogoarele Îmbelșugate, cons
trucții masive și in mijlocul lor omul libe , 
increză.or in viitorul luminos pe care și-l 
construiește. (Agerpres;

Tîrgul da pa mu.i*e’8 6ăju
CLUJ (de la corespondentul nostru). — 

Din timpuri șirăvechi locuitorii munțilcr 
apuseni —- păstori, ciubărari, cojocari, o a i 
— se întilnesc în fiecaie an, Ia mij ocul lu
nii iulie, Ia tirgul de pe muntele Găina. Și 
in acest an, pe acest hiun.e — aco o u , e 
se întilnesc hotarele regiunilor Cluj, Arad, 
Oradea și Hunedoara — s-au adunat m:i de 
moți, pentru a participa, intr-un cadru nou, 
la tradiționa’ul tirg moțesc.

Dacă odinioară moții, cu chinurile aspre, 
dîrze. veneau aici pernru a-și p..\ge durerea, 
astăzi la tîrg vin oameni căie cunosc viața 
nouă, care se bucură de un trai din ce in 
ce mai bun.

încă cu o seară înainte de ziua tîrgului, 
pe potecile munților urcau dinspre patru re
giuni moții îmbrăcați în costuma pitorești. 
Ei umpleau codrii bătrîni cu cintecele și ve
selia lor, cu sunete prelungi de bucium. 
Fiecare S3t moțeșc și-a trimis solii cu ceva 
caractei Istic : cu diferite produse meșteșugă
rești, cu obiecte artistice de ceramică, cu e- 
chipe de cîntece, jocuri și dansuri. Puteau fi 
admirate astfel ja tîrg obiecte ce reflectă din 
plin preocupările moților meșteșugari: gra
pe de lemn, cozi de coase, donițe, ciubere, 
buciume, etc. A'ți meșteri ai satelor, printre 
care și Aurel Galea, din comuna Hălmăgel, 
regiunea Arad, au adus diferite obiecte de 
ceramică, ca ulcioare, farfurii, figurine, nur- 
tind tradiționala inscripție: „Amintiri de la 
tîrgui de pe munte'e Găina 1955". Alexan
dru ,'ank și Teodor Popa, moți din comuna 
Vidra, raionul Cîmpeni, au desfătat ochii 
privitorilor cu niște cojoace brodate de toată 
frumusețea.

Fiecare din cei veniți la tîrg și-a cumpărat 
cite un obiact frumos, cite o amintire, la 
dispoziție stîndu-le și bogatele bazare cu 
produse textile, alimentare, etc.

In afară de aceasta, tîrgui a cunoscut tot 
♦imoul o însuflețire și o veselie deosebită. 
Moții de pe culmile Apuseni'or s-au Întrecut 
în jocuri și glume, au aplaudat din toată ini
ma echipa de coruri și dansuri din comuna 
Aimaș. regiunea Arad, echipa de dansuri din 
Beiușul Oradei, precum și echipa de fete pur
tătoare de tulnice din părțile Cîmpsnilor.

La odihnă
ARAD (de la corespondentul nostru). — 

Șoseaua care ocolește poalele dealului de la 
marginea orașului LipOva e veșnic animată. 
Grupuri de oameni se îndreaptă spre izvoa
rele din pădurice. La umbra copacilor bă- 
trini e multă veselie. Aci, la stațiunea ba'- 
n’o-climatică, au sosit oameni din toată 
părțile țării. In afară de locurile pitorești, 
ei au în stațiune un bun prilej de distract 
ție, odihnă și cultură. Există ăci o biblibtecu 
cu aproape 7.000 de cărți, teren de volei, ba
zin de înot, jocuri distractive.



Pag. 2-a Romînia îiberâ Sîmbătă 23 iulie 1955 — Nr. 3358

Toată atenția conducerii 
lucrărilor agricole de vară

Considerînd că mal 
au timp suficient pen
tru organizarea ' arii
lor, pentru terminarea 
reparațiilor și a tu
turor pregătirilor în 
vederea secerișului și 
treierișului, membrii 
comitetului executiv al 
raionului Dorohoi nu ____ .... __
în mod organizat și nu au dat dovadă în 
această perioadă că stăpînesc temeinic pro
blemele. Acest lucru s-a reflectat în felul 
în care este condusă și coordonată munca 
sfaturilor populare comunale, în activitatea 
și rezultatele dobîndite de acestea.

O metodă de lucru

 - _________________ Din păcate însă or- 
D_ ___ __  i- •ui" ganizarea întreceriire marginea ac+ivifăfn patriotice nu a cons- 

comitetului executiv al sfatului ' 0 Pre<-‘cuPare pentru comitetul exe- 
popular al raionuiui Dorohoi cutiv al sfatului popu

lar raional. In planul 
— de măsuri al acestui
comitet problema întrecerii patriotice este 
privită formal, fără să se indice măsurile 
practice prin care se poate ajunge la 
organizarea ei în tot cuprinsul raionu.ui. Co
misia raională de întreceri este inexisten
tă. Membrii ei, întruniți prima și . ulti
ma oară în luna aprilie, nu cunosc 
nici unul din aspectele întrecerii patrio
tic^ la comune. Dacă totuși, după termina-

sfatului popular al 
au pornit la acțiune

ce ar trebui reluată
Nu se poate spune că 

executiv raional nu au 
ce privește conducerea 
Rezultatele obținute în 
oada însămînțărilor, au 
Lucrările s-au terminat la timp și s-au exe
cutat în bune condițiuni agrotehnice. Ceea 
ce a contribuit atunci la obținerea unor re
zultate bune a fost faptul că lucrările au 
fost coordonate de un colectiv raional în 
care pe lîngă membri ai comitetului execu
tiv au făcut parte toți cei ce răspundeau de 
anumite sectoare cu sarcini precise în tim
pul lucrărilor: șeful secției agricole raiona
le, directorul S.M.T., directorul gospodăriei 
de stat etc.

Această metodă de lucru dovedită folosi
toare a fost însă părăsită. Neexisitind o cola
borare strînsă între toți cei ce răspundeau 
de desfășurarea lucrărilor din această pe
rioadă și fără un control serios al felului în 
care se îndeplinesc măsurile luate, în raionul 
Dorohoi n<u s-au terminat încă toate pregătiri
le în vederea recoltării. Astfel, deși în planul 
Inițial s-a prevăzut amenajarea a 207 arii, 
pînă acum au fost amenajate numai 77. A- 
cest lucru arată că, mai există încă batoze 
care nu au fost amplasate. De altfel unele 
batoze din cele aflate în sectorul particular 
mai au nevoie încă1 de reparații. In același 
timp instruirea delegaților de batoză și de 
convoi nu este încă terminată. Aceasta 
este situația în momentul în care într-o se
rie de comune ca Pomîrla. Brăești și altele 
secerișul a început de aproape o săptămînă, 
iar la Cordăreni de 10 zile.

Aceste deficiențe ivite încă de la începu
tul campaniei de recoltare și treieriș pot 
avea urmări dintre cele mai proaste în des
fășurarea de acum în colo a lucrărilor. Prin
cipala răspundere în această direcție o poar
tă comitetul executiv al sfatului popular ra
ional și mai ales președintele, tov. Gh. La- 
zarovici, care a neglijat pînă acum consti
tuirea colectivului raional de conducere 
lucrărilor și consideră că lucrările pot 
ge bine și așa.

Despre munca politică

membrii comitetului 
experiență în ceea 
lucrărilor agricole, 

primăvara, în peri- 
fost mulțumitoare.

a 
mer-

maiEste știut că una din formele cele 
bune de mobilizare a țăranilor muncitori 
pentru executarea grabnică a lucrărilor agri
cole din orice perioadă o constituie antre
narea lor în 
tele obținute 
din {ară au

întrecerea patriotică. Rezulta- 
în multe comune și raioane 

dovedit pe deplin acest lucru.

rea însămînțărilor de primăvară, steagul de 
fruntaș a fost înminat comunei Cordăreni, 
acest lucru nu s-a făcut pe baza unei ana
lize temeinice 
patriotice (de
ce să, se analizeze) i ci pe baza re
zultatelor arătate de situația operativă. A- 
ceastă completă inactivitate'a comisiei raio
nale de întreceri se reflectă de altfel în si
tuația existentă 'la co-murie. Aci comisiile de 
întrecere au aceeași soartă. Chiar acolo 
unde există anumite inițiative, ca de pildă 
în comuna Cîndești care a chemat la între
cere toate celelalte comune din raion, în 
comuna Mihăileni care este în întrecere cu 
comuna Dersca, întrecerea dintre comune nu 
se bazează așa cum ar trebui pe întrecerea 
între circumscripțiile electorale sau între 
cetățeni. Circumscripția electorală cai formă 
de bază a întregii munci politice este negli
jată în mai tot cuprinsul raionului. Necu- 
noscînd bine componența circumscripțiilor 
lor, nefiind îndrumați să urmărească acti
vitatea fiecărui cetățean din circumscripție 
e lesne de înțeles că deputății nu pot duce 
o puternică muncă mobilizatoare în circum
scripțiile lor. Acest lucru se întîlnește la 
Brăești și Mihăileni, cît și în comune ca 
Dersca și Cordăreni unde nici președinții 
sfaturilor populare comunale nu au o eviden
ță precisă a felului în care muncesc cetă
țenii din circumscripția lor și nu îndrumă 
nici pe ceilalți deputați în acest sens.

Comitetele executive ale sfaturilor popu
lare comunale au datoria de a urmări des
fășurarea întrecerii patriotice, 
grupelor de ajutorare, de a 
zultatele obținute prin toate 
îndemînă : gazete de perete, 
de radioficare, etc.

★
Iată cîteva din lipsurile ivite în activita

tea dusă în această perioadă de comitetul 
executiv raional Dorohoi. Dind atenția ne
cesară organizării temeinice a muncii, înce- 
pînd de la raion unde se impune de urgență 
formarea colectivului raional de conducere 
a lucrărilor agricole, preocupîndu-se de 
munca politică ce trebuie desfășurată, comi
tetul executiv al sfatului popular al raionu
lui Dorohoi are datoria să îndrume și să 
sprijine efectiv activitatea celor ce muncesc 
pe ogoare, să conducă cu competență lucră
rile agricole de vară. Există condiții pen
tru ca secerișul și treierișul să se poată des
fășura în 
gata din 
Comitetul 
raionului 
losească pentru a asigura 
lor agricole de vară.

a desfășurării întrecerii 
altfel nici nu ar fi 

ci pe baza re-

activitatea 
populariza re- 
mi jloacele la 
panouri, stafii

bune conditiuni, iar recolta bo- 
acest an să fie ferită de pierderi, 

executiv al sfatului popular al 
Dorohoi poate și trebuie să le fo- 

succesul lucrări-

S. MARCARIAN

Plecarea unui grup de marinari 
de pe crucișătorul „Potemkin" la Moscova

Vineri dimineața a părăsit Capitala în- 
dreptîndu-se spre Moscova un grup de 13 
marinari de pe crucișătorul „Potemkin", 
care trăiesc în țara noastră, invitați de Co
mandamentul Flotei Maritime Militare a 
U.R.S.S. să participe la manifestările ce vor 
avea loc cu prilejul sărbătoririi Zilei flotei 
maritime militare sovietice.

La plecare, pe aeroport se aflau I. I. Ho- 
roșilov, consilier al Ambasadei Uniunii So
vietice la București și alți membri ai Amba
sadei.

Pe aeroportul Băneasa marinarii potemki- 
niști au fost conduși de tovarășii : Constan
tin Agiu, președintele Federației Naționale 
a foștilor deținuți și internați politici anti
fasciști, Petre Niculescu, director adjunct al 
Institutului de Istorie a Partidului de pe lîn
gă C.C. al P.M.R., Ștefan Cruceru și Ștefan 
Deutsch, secretari ai Comitetului orășenesc 
București al P.M.R. și reprezentanți ai or
ganizațiilor raionale P.M.R. din Capitală.

(Agerpres)
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FILM E NOI

„DOI PRIETENI"
De multă vreme spectatorii noștri s-au 

obișnuit să nu mai socotească filmele sovie
tice pentru copii creații numai pentru cei 
mici. Aruncîndu-ți privirea asupra vecinilor în 
timpul programului de desene animate dc 
Ia cinematograful „Timpuri Noi" astăzi nu 
te mai miră faptul că oameni în toată firea 
rîd cu lacrimi de șotiile vulpei sau oftează 
ușurați ori de cîte ori i se înfundă lupului 
lacom. Cît despre filmele jucate de copii 
fiecare fși ' amintește că în toamna anului 
trecut^ la „Echipa de pe strada noastră", mă
car că filmul a rulat cîteva săptămini, cu 
greu, puțeau fi găsite bilele. Cine n-ar mai 
vrea'să-i mai vadă odată pe inimosul Timur 
din „Timur și băieții lui", pe „școlărița"

mediul școlar sovietic. Pentru micii spec
tatori Vitea și Rostea, departe de a fi niște 
băieți de zahăr, niște difuzoare plicticoase 
care au sarcina să poarte cuvintul pedago
giei în lumea copiilor, apar .mai degrabă 
ca niște tovarăși de joacă ai acestora.

In comuniunea ce se stabilește între eroii 
fi’mului și cei care-i privesc, de o vîrstă cu 
ei, rezidă însușirile profund educative ale 
filmului.

Alături de Vitea și de Rostea micul spec
tator participă Ia dinamicul meci de fotbal 
de pe maidan, se amuză de istețimea cîini- 
lor-matematicieni, dar în același timp 
ride cu poftă de hotărîrea eroică a lui 
Rostea de a se face... artist de circ.

O scenă din film
din filmul cu același nume sau să urmăreas
că peripețiile eroilor din filmul „Furtună 
pe Nipru"?

Regizorul sovietic Viktor Eistmont, crea
torul filmului „Furtună pe Nipru" și-a în
chinat o bună parte a activității sale de 
cineast muncii cu micii interpreți de filme

Lui îi aparține și regia filmului „Doi pri
eteni" realizat după cunoscuta povestire a 
lui N. Nosov „Vitea Maleev la școală și 
acasă", film prezentat zilele acestea pe 
ecranele noastre. Prima cunoștință eu Vitea 
Maleev (interpretat de Lenea Rrauklis) și 
Rostea Sișkin (Vova Gusikov) o facem la 
lecția de aritmetică a clasei a patra.

Lui Vitea prea puțin îi pasă de ceea ce 
se întîm-plă la tablă. Mîndru nevoie mare 
de „opera" sa el îi arată lui Rostea o 
paiață din hîrtie care poate să scoată limba 
și să facă cu ochiul. Mai tîrziu aflăm că 
eroii noștri sînt cam certați cu învățătura. 
Vitea ia cu regularitate nota doi la aritme
tică. Nici Rostea nu stă mai bine la limba 
rusă.

Din pricina acestor note proaste nu nu
mai cei doi ci întreaga grupă de pionieri 
n-o să poată lua parte la cercul de activi
tate artistică al școlii.

După multe întîmplări și peripeții Vitea 
și Rostea trăiesc clipa înscrierii în carnetul 
de calificative a unui șir de note bune la 
aritmetică și la limba rusă...

Nu numai atît. La o serbare școlară cei 
doi amici își uimesc tovarășii cu dibăcia 
lor.

Meritul de seamă al filmului este de a fi 
creat portrete reale de copii veseli, inteli- 
genți, plini de vioiciune, capabili să joace 
fotbal cîte trei-patru ore în șir, dar și să 
pună mîna pe carte cu sîrguință. Lucrînd 
pe linia respectării și amplificării scenariu
lui și povestirii lui Nosov, creatorii filmu
lui îl introduc pe spectator nemijlocit în

Bine realizată este scena în care Rostea, 
surprins de tovarășii săi de școală îri clipa 
cind „se antrena" pentru a deveni acrobat, 
încearcă să-i înșele culcîndu-se îmbrăcat în 
așternut.

Mujți dintre micii spectatori, văzîn-d a- 
ceastă situație pe care creatorii filmului o 
ridiculizează în mod subtil, dî.nd dovadă 
de o perfectă cunoaștere a psihologiei copi
lului, se vor fi simțit rușinați pentru poz
nele și micile înșelăciuni pe care ei înșiși 
le-au săvîrșit adesea. Spectatorul este sin
cer mihnit de fapta lui Rostea și respiră 
satisfăcut atunci cînd acesta, spre sfîrșitul 
filmului, arzînd de nerăbdare se năpustește 
asupra mamei sale ca să-i arate un „patru" 
dobîndit la limba rusă.

Scenariul filmului înfățișează în mod di
namic evoluția caracterelor eroilor. Umorul 
de bună calitate produce asupra spectatoru
lui o impresie dintre cele mai plăcute.

Cu îngăduitoare ironie sînt redate poznele 
celor doi eroi, atît de familiare fiecăruia 
dintre noi. Scene ca aceea în care Vitea și 
Rostea folosind farfuriile încearcă să imite 
jongleurul de la circ, sau aceea în care 
Rostea îl folosește pe Vitea drept model 
pentru cățelul care este pus să învețe arit
metica, împrospătează în memoria multor 
spectatori imagini din propria lor copilărie. 
Filmul arată în mod plastic sprijinul pe 
care-1 primesc eroii și care-i ajută să de
vină școlari corecți fără ca prin aceasta să 
renunțe la farmecul și bucuriile copilăriei. 
Se remarcă în special ajutorul tovarășilor 
din grupa de pionieri.

Celor care cunosc mai de mult isprăvile 
lui Vitea Maleev „la școală și acasă", cît 
și celor care fac cunoștință pentru prima 
oară cu Vitea și Rostea filmul acesta le 
oferă clipe de reale emoții artistice, iar mi
cilor spectatori o pildă convingătoare.

B. BALTAG

^OCOOOOOOOO

Carte de vizită
In ultima vreme la redac

ție ne-au sos t mat multe 
scrisori trimise de Ion. Stro
escu, din comuna Aluniș, ra
ionul Teleajen, regiunea Pl:>- 
ești. Trimițătorul vorbește in 
ele despre probleme ale șutu
lui său, probleme de interes 
obștesc :

„Paralel cu construcția lo
calului școlii elementare ci
clul II, '— ne scrie Ion Stro
escu — merg și lucrările de 
electrificare a satului Strim- 
beni. Pentru că ne-a(i ajutat 
la îndreptarea unor situații, 
trimitem prin dvs. spre re
zolvare Ministerului Ene-gi- 
ei Electrice și Industriei E- 
lectrotehnice corespondența 
alăturată", (mai 1955).

„Avem încă „greutăți" în 
procurarea materialelor insă 
toți luptăm din răsputeri 
pentru continuarea lucrării. 
In cursul lunii iunie s-a tur
nat fundația la cele două 
săli de clasă (aripa dreap
tă), iar în luna iu'ie se va 
începe și zidăria. Cărămida, 
lemnăria pentru acoperiș, 
varul, sînt în majoritate a- 
dunate" (iunie 1955).

De

„Nădăjduim să aducem la 
îndeplinire planul nostru de 
muncă, despre 
scris, pină la 30 
Imboldul nostru 
este îndreptățit 
înfăptuite pină 
50 de ani de 
electorale ale burgheziei nu 
s-a 
am 
muncă 
de la stal și prin auto- 
impunere: podul de pe 
apa Vărăbilău". (iulie

Sint doar cîteva 
gii, grăitoare prin 
nutul lor, care ar 
servi și ele drept 
de vizită pentru Ion Stro
escu. Dar cine este Ion 
Stroescu? Răspunsul la a- 
ceasta întrebare e .simplu: 
un om cu nimic deosebit 
de ceilalți care se 
ră printre locuitorii 
nei Aluniș. Dacă 
argintiu arată că a 
de mult de pragul 
reții, sufletește se 
întrecere cu cei 
neri din comună. Energic 
și entuziast. Ion

care v am 
septembrie, 
de muncă 

de cele 
acum. Jn 
făgădu eli

putut face ceea ce 
făcut noi toți prin 

unită cu fonduri

1955). 
pasa- 
conți- 
putea 
carte

numă- 
comu- 
păru-i 
trecut 

Une
ia. la

mai fi

Stroescu
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nu se înspăimînlă nicio
dată tn fața greutăților. 
Le pr.vește in țață, cum
pănește cum ar pitea ii 
înlăturate, face propuneri, 
se luptă. Revine in ace
eași problemă de două și 
chiar de nouă ori duca 
trebuie și nu se lasă pi"ă 
nu ' izbutește. Cînd îți 
vorbește de cei 1.500 m de 
sirmă de aluminiu procu
rați sau de suporfii puși 
In lucru pentru electrifi
care, vorbește cu satisfac
ția omului care și-a pus 
la punct lucrările pentru 
propria sa gospodărie. De 
aceeași bucurie sînt pă
trunse și rindurile in care 
ne ține la curent cu mer
sul lucrărilor construcției 
celor 4 săli de clasă, sau 
cu alte treburi un.de sfa
tul popular simte din plin 
sprijinul cetățenilor.

In comuna Aluniș, ca și tn 
multe alte comune ale patriei 
noastre, sint mulți oameni de. 
felul lui Ion Stroescu. Este 
și acesta un semn și o do
vadă a creșterii conștiin
ței cetățenești.

culoare incoloră

i

SÂ DĂM PATRIEI CÎT MAI MULTE ACUMULĂRI SOCIALISTE PESTE PLAN!

DUPĂ CHEM A R E...

Cerneala produsă de între
prinderea comunală „Meta
lochimica" din Oradea, are o 
proprietate care o face să fie 
cu totul deosebită de celelal
te cerneluri — nu pătează.

Pînă azi, nu s-a mai în- 
tîmplat ca scăplnd călimara 
pe haină sau chiar pe pinză 
albă, să nu rămină nici o 
urmă. Ce fericire pe mame! 
Cu drept cuvînt învățătorii 
pot să se bucure, căci caie
tele multor școlari nu vor 
mai avea din loc in loc acele 
pete, rămase de pe urma li
chidului ce s-a uscat de la 
sine sau a fost secătuit de 
foaia de sugativă.

S-ar exagera, desigur, 
dacă picătura de cerneală ar 
fi asemuită în puritate cu

bobul limpede de rouă. Chiar 
așa de departe n-au ajuns 
încă specialișiti de la „Me- 
talochimica". In picătura de 
cerneală se văd totuși parti
cule minuscule, se vede un 
praf de culoare neagră, ne
dizolvat în lichid.

Această apă impură se nu
mește pompos cerneală pen
tru toc rezervor. Cel puțin 
așa scrie pe eticheta de pe 
sticlă și se vinde la mai toa
te debitele din Capitală.

De ce s-a pus în vînzare 
o astfel de apă chioară ? 
Sau poate că specialiștii de 
la „Metalochimica" dh Ora
dea sint mulțumifi de cali
tatea cernelei lor ?

In fața unei atari situații 
nu s-ar putea imagina vreo

— se- 
scape, 

cernea- 
retra<-

Oradea

scuză, nici vreun mijloc de 
apărare.

Se știe că în caz de peri
col, o specie marină 
pia — izbutește să 
slobozind un val de 
lă care-i protejează 
gerea.

Specialiștii de la
pot vărsa toată producția pe 
cițiva ani, că tot sint văzuți 
cum ar bate in retragere, 
fiindcă cerneala lor nu i-ar 
ajuta.

Pentru documentarea 
U.C.E.C.O.M.-ului stă la dis
poziție întreg stocul de căli
mări cu cerneală tip „Meta
lochimica" Oradea, aflat de 
la cel mai apropiat pină la 
cel mai îndepărtat debit de 
tutun din Capita’ă.

Rar sau niciodată
Bacău di- 

se face de- 
abonamente 

fac suficiente, nu a- 
se poate spune 

situația sosirii zia- 
și revistelor la cl
in comuna Șerbești, 

Bacău, 
abonamente 

regional 
Intr-un
au sosit
numere

In regiunea 
fuzarea tresei 
fectuos. Dacă 
se 
celași lucru 
despre 
relor 
titori. 
raionul 
numeroase 
ziarul 
roșu", 
mestru 
cîteva 
tul nrimei luni 
abonamentele i

s-au făcut 
la 

„Steagul 
întreg tri- 

la
la
?i

au

i ititori 
începu- 
cu asta 
expirat.

O expozifie de
comerțul 
o înjlo-

Numeroși salariați ai fa
bricii de confecții „Bacăul" 
au făcut încă la sfîrșitul 
anului trecut abonamente 
la. diferite reviste. Au tre
cut de atunci aproape 7 
luni dar abonații n-au pri
mit 
banii 
tui ți. 
producție care a 
la mijlocul lunii mai, son
dorii ofciului de foraj 
turbobur Momești s-au pl'ns 
de neprimtrea ziarelor cen
trale și locale la care sint 
abonați.

nici revistele și nici 
nu le-au fost resti- 
Intr-o consfătuire de 

avut loc

In ultimii ani 
'socialist a cunoscut 
rire din ce în ce mai mare 
in țara noastră, deschizîn- 
du-se noi magazine, noi 
standuri sau, expoziții în 
care au fost aduse mărfuri 
de tot felul produse de in
dustria noastră.

Pentru a înfățișa cumpă
rătorilor produsele sale, coo
perativa meșteșugărească din 
Zărnești a deschis în Zăr- 
nești o expoziție de mobilă. 
Bună inițiativă, nimic de zis. 
Totuși, scopurile ce și le-au 
propus organizatorii nu au 
putut fi realizate deoarece 
ei n-au dat atenție unui

■ • ■

fapt — tn aparență neînsem
nat — amenajarea atracti
vă a expoziției. După felul 
cum au amenajat-o, expozi
ția arată lipsa de gust a con
ducerii, lipsa cunoștințelor 
„artei' comerțului, cunoștințe 
absolut obligatorii pentru cel 
care conduc o unitate comer
cială. Sala în care a fost in
stalată „expoziția" are pere
ții murdari, nevărutți cine 
știe de cînd. Podeaua este 
nemăturată cu zilele, pe jos 
fiind presărate hlrtii. coji, 
mucuri de țigară, gunoaie. Pe 
mobilele expuse praful s-a aș
ternut în straturi groase. Ca

lată felul în care 'nțeleg 
cei din aparatul de difu
zare a oresei să-și facă 
datoria fată de abonați. 
De aceste nereguli se face 
vinovat in primul rind ser
vilul regional de 
a presei (șef de 
Ilie lancu) care 
trolează temeinic 
tn subordine.

Lucrurile acestea trebuie 
ctt mai curînd lichidate, 
pentru ca abonații să 
mească la timp ziarele,

p raf
prezentator al expoziției 
un tlnăr nepregătit care nu 
poate să dea nici o lămurire 
numeroșilor vizitatori.

Deși mobila este de bună 
calitate, frumoasă și traini
că. vizitatorul pleacă nemul
țumit și pe bună dreptate.

Expoziția cooperativei meș
teșugărești din Zărnești tre
buie să capete altă înfăți
șare. Pentru aceasta nu este 
deajuns a se șterge numai 
praful de pe mobila expusă, 
ci și dezinteresul manifestai 
de conducere In ceea ce pri
vește prezentarea produse
lor proprii.

difuzare 
serviciu 

nu con- 
organele

pri

ește
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Te invităm astăzi cititorule, în Orașul 
Stalin să vizitezi împreună cu noi uzina 
constructorilor autocamionului romînesc 
„Steagul Roșu", o mîndrie a patriei noastre, 
Dintr-o singură vizită nu vei putea cunoaște 
toată uzina. Dar mergînd prin unele secții, 
— pe care le-am cercetat de curînd — vei 
întîLni oameni minunați, vei vedea și vei 
afla faptele lor, vei crede cu convingere în 
reușita angajamentelor ce și le-au luat : de 
a da peste plan, pînă la sfîrșitul anului, 
1.500 de autocamioane și 30.000.000 lei a- 
cumulări socialiste.

Autocamioanele de aici din curte sînt 
la ultimul popas înainte de a porni 
spre locurile unde sint așteptate. Nu
mirile sau inițialele scrise cu creta pe 

unul din pereții autocamionului îți indică 
încotro își vor lua drumul după ce vor ieși 
pe poarta uzinei. Iată numele unei gospodă
rii agricole colective, al unei întreprinderi 
metalurgice din Timișoara, iată niște iniția
le pentru descifrarea cărora n-ai nevoie de 
nici o explicație: C.F R.

De te-ai fi aflat pe aici, într-una din zilele 
sfîrșitului de iunie, ai fi numărat un șir de 
40 de autocamioane noi-nouțe, care au ple
cat toate în agricultură. Pe cimpiile patriei, 
unde se dă bătălia pentru strînsul recoltei, 
autocamioanele acestea — ca și multe al
tele — zoresc fără odihnă să pună la adă
post rodul bogat. Constructorii de la „Stea
gul Roșu" nu s-au mulțumit numai să tri- 
meată agriculturii aceste autocamioane. Ci 
odată cu ele au plecat să muncească alături 
de harnica noastră țărănime și 40 de șoferi, 
dintre care cei mai multi au învățat această 
meserie aici, la „Steagul Roșu"

Un electrician ca oricare altul, 
dar totuși...

Hala în fața căreia ne aflăm adăpostește 
secția „montaj general". In urmă cu 
cîteva zile, cînd ne pregăteam s-o 
vizităm, am intîlnit în pragul ușii ma
sive un copilandru, deschis la figură, cu pă

rul blond, pe care nu-1 ascundea de fel

un soi de basc, mai curînd un fel de calotă 
de culoare roșie. Fluiera vesel și era gata să 
treacă, ca o nălucă, pe lîngă noi. Ne-am zis 
c-o fi vreun ucenic , din această hală, sau 
dintr-alta, de la care putem afla o îndrep
tare pentru secția ce-o căutam.

Cu „ucenicul" nostru am zăbovit la dis
cuție mai mult decît pentru o simplă între
bare. Deschis la vorbă, ca și la figură, cu 
o minte ageră, Francisc Henica, căci așa 
am aflat că-1 cheamă, nu este ucenic; ci lu
crător calificat în toată regula, deși are doar 
15 ani. Electricianul Francisc Henica, sin
gurul băiiăt al unei văduve care are șase 
copii, s-a calificat aici în uzină pentru ca 
mamă-sa să vadă, cum ne-a spus el, că în 
casă este și un bărbat. Iar meseria și-o face 
cu pricepere — lucru recunoscut de șefii 
lui — la instalațiile electrice ale autocami
oanelor.

— Și acum încotro te duceai? — l-am în
trebat spre sfîrșitul discuției noastre.

— Să văd ce-mi face ucenicul.
Pare-se că răspunsul a făcut să ni se ci

tească pe față nedumerirea, căci Francisc a 
adăugat, ca pentru explicații :

— Am de două săptămîni un ucenic. Pe 
Carol... E de la școala de ucenici a uzinei 
noastre și face acum practică. Știe cîte une
le... și are și tragere de inimă. învață sigur 
meseria. Și-o învață bine...

Ți l-am prezentat, cititorule, pe Francisc 
Henica să.) afli și tu așa cum este. Lucrător 
calificat la 15 ani și cu ucenic. Nu-i un om 
minunat ?

In secția „montaj general", în care lucrea
ză și tînărul nostru electrician, s-au și înde
plinit unele din angajamentele care, pe uzi
nă, trebuie să totalizeze pînă la sfîrșitul a- 
nului 30.000.000 lei acumulări socialiste peste 
plan. Am putea să vorbim despre fiecare 
dintre ele în parte, căci merită a fi discu
tate. Dar pentru că vizita ne zorește, vom 
aminti doar unui : de la data de 1 iulie — 
deși angajamentul era pent?u 3 iulie — tim
pii de lucru la montarea șațiului de autobuz

s-au redus exact la jumătate. 150 de ore e- 
conomisite de fiecare șasiu de autobuz și 
asta prin organizarea lucrului pe operații.

Rebut!

Un grilaj de sîrmă, frumos împletit, 
înalt cam cît jumătate stat de om, 
desparte secția „montaj general" 
de secția „capotaj". E lesne, de a- 
ceea, să privești alături la „vecini", unde se 

aprinde des flacăra albăstruie a sudurei, țîș- 
nesc — ca artificiile — seînteile polizorului, 
se înșiră cabine de autocamioane și cîte și 
mai cîte.

Pare lesne să te hotărăști de care fapt să 
te interesezi mai îndeaproape, căci pe toate 
le ai aici la îndemînă. Asta e însă numai 
un fel de a spune, căci dacă într-adevăr vrei 
să alegi, dilema e mare. Is multe faptele, ca 
firele din nisipul mării 1

Un muncitor îndoaie, cu ajutorul unui dis
pozitiv, o țeavă scurtă. Alături, la 2—3 pași, 
pe un alt dispozitiv este scris cu creta : re
but. Există vreo legătură între aceste două 
fapte? Există, dacă cercetezi. Cele două 
dispozitive reprezintă prezentul și trecutul 
aceleeași operațiuni: confecționarea „mineru
lui pasagerului"; acel mîner pe care-1 prinde 
bine în mîini, în cabina autocamionului, cel 
ce călătorește alături de șofer.

La dispozitivul la care lucrează, — con
ceput de șeful tehnolog al secției, Gheorghe 
Ionescu — muncitorul prinde țeava și o în. 
doaie, la rece, cît clipești de cîteva ori. Ace
sta e prezentul. Alături e vechiul dispozitiv 
— trecutul — la care aceeași operațiune 
dura vreo zece minute. Țeava era mai în- 
tîi umplută cu nisip, i se astupau capetele 
și apoi era încălzită, pentru că trebuia în
doită la cald. Pe acest dispozitiv, șeful teh
nolog al secției a scris : rebut. E o glumă, o 
inscripție simbolică, o adnotare menită doar 
să atragă atenția că altminteri se lucrează 
acum. Cine știe dacă după un timp — și 
asta nu mult mai tîrziu — noul dispozitiv nu 
v« fi rîndult alături de cel pe care l-a scos |

astăzi din uz, etichetat și e] cu același sim
bol. Mintea omului, dragostea lui de muncă 
tehnica, duc lucrurile mereu mai departe.

Se schimbă emblema

Dacă am pomeni numai cîte am vă
zut la secția „capotaj" ne-am lungi 
serios la vorbă. Bunăoară, ar me
rita să vorbim despre cei trei lăcă
tuși, Gheorghe Cuibuț, Gheorghe Bobiț și 

loan Bucșa. După orele de serviciu, timp de 
două săptămîni, au lucrat la un sistem mai 
bun și mai economicos de macara pentru ri
dicarea geamurilor de la ușa cabinei autoca
mionului. Sau despre atelierul de decapare, 
în curs de construcție. Acest atelier, pe lîngă 
multe alte economii, va elimina lunar și' 
transportul a circa 70 tone de genți (roți) de 
autocamion, care se duc și se aduc de la 
turnătorie, pentru sablare. Fără un calcul 
prea savant poți înmănunchia puzderia de 
ore ce se vor economisi numai prin înlătu
rarea transportului. Și totuși, cititorule, îți 
vom prezenta cu totul altceva.

Ne-am uitat de multe ori la emblema 
„Steagul Roșu", care strălucește puternic în 
bătaia soarelui pe fiecare autocamion. E cu
noscută, am putea spune cu ochii închiși, de-a 
lungul și de-a latul întregii țări. Constructo
rii- autocamionului, totuși, o vor schimba. O 
vor confecționa din alt material : o tablă 
subțire, presată la o matriță care face o pie
să în două-trei minute.

Calculele nu-și au rostul în prezentele rîn- 
duri. Dar unul mititel, strecurat pe înghesui
te, tot trebuie să facem. La vechea emblemă 
erau necesare 400 grame de alamă și 100 
minute de manoperă pentru curățirea celor 
II litere: Steagul Roșu. Cu noua emblemă, 
numai la cele peste 1500 de autocamioane ce 
s-au angajat să le dea peste plan, se vor e- 
conomisi 600 kg. de alamă și aproape 2500 
de ore la manoperă.

Bine au gîndit constructorii autocamionu
lui 1 Mai ales că emblema va fi tot frumoa
să, tot strălucitoare, tot „Steagul Roșu".

Săgeata a sburat dincolo 
de grafic

Să mai facem un scurt popas, capăt 
de vizită, la una din cele trei secții 
de rulmenți. Tare ne plac aceste sec. 
ții curate și dichisite ca niște far
macii, cu mașini de mare precizie, 

dintre care unele nici că nu au nevoie de 
mîna omului — ci doar de mintea lui. De 
ispravă sînt și oamenii de aici, realizările 
lor, disciplina lor. Mîndrie șefului secțiilor, |

inginerul Gheorghe Ionescu, crește ca pita 
bine dospită cînd își găsește vreme să 
vorbească de toate astea. Și are despre ce 
să vorbească.

La o fabricație care merge de cinci ani, 
unde socotelile au devenit aproape spițerești. 
preocuparea oamenilor, priceperea și dragos
tea lor în muncă, au făcut ca pe lista an
gajamentelor pentru tot mai multe acumu
lări socialiste peste plan, secțiile de rulmenți 
să-și propună o sumă care trece dincolo de 
un milion de lei. Nu ne-ar mira însă de fel, 
ba am putea spune dimpotrivă, dacă acest 
milion va rămîne hăt-departe... Și aici nu-i 
vorba de simplă impresie.

Iată un grafic al economiilor în secția 920, 
unde lucrează și maistrul Frideric Pillman. 
Săgeata a zburat dincolo de grafic, pînă la 
marginea hîrtiei, unde s-a notat 360.000 lei. 
Asta s-a întîmplat la 7 iulie, și angajamen
tul era de 80.000 lei pînă la 23 August.

Maistrul Pillman și oamenii din atelierul 
lui nu sînt niște vrăjitori; ci muncitori des
toinici, harnici, pricepuți să tragă foloase de 
acolo unde alții poate s-ar alege cu mai ni
mic. Să ieșim puțin în curtea din imediata 
apropiere a secției și vom da peste una din 
sursele marii lor bogății.

Grămăjoara asta de bucățele rotunde de 
tablă, cu diametre diferite, pe lîngă care ești 
dispus să treci privind cercetător în cu totul 
altă parte, este cea lîngă care trebuie să te 
oprești. E una din comori al cărei nume ți-e 
cunoscut, deși o vezi prima oară: deșeuri. 
Cu răbdare și migală, în afara orelor de 
servlci, oamenii maistrului Pillman — îm
preună cu el — vin aici și-și sortează bu
cățele, ca să facă din ele colivii pentru rul
menți, ale căror dimensiuni sînt cuprinse în 
limita suprafețelor lor.

Grămăjoara ’e puțin săltată de la pămînt. 
Te întrebi: Ce se va întîmpla cînd „comoa
ra" se va termina ? Căci de unde iei și nu 
mai pui la loc... Grămăjoara asta este însă 
miraculoasă. Aduce, în felul ei, cu punguța 
din poveste care avea un singur ban de aur 
în ea. De era însă luat apărea imediat altul 
în locul lui.

O asemenea ispravă se face și cu capetele 
de bare de oțel care cad de la diferite repe
re. Dar asta-i altă poveste, care poate o vom 
scrie altă dată.

A apărut „foaia volantă"!

Pornind spre poarta uzinei, mersul 
rie este domoi; domol pentru că sim
țim ghies puternic să mai zăbovim 
în uzină, printre oameni prinși la 
fapte mari.

In preajma Ieșirii, pe lîngă peluzele cu iar- |

bă și flori, pe care luceau argintii bobitele 
de apă ale unei ploi repezi gonită de soare 
puternic, am întîlnlt un muncitor purtind un 
maldăr de ziare, de un format cu mult ma. 
mic decît cel obișnuit. Era un difuzor volun. 
tar care grăbea să ducă în secția lui „foaia 
volantă" a ziarului de uzină.

Am luat una dintre foi, cu proaspăt miros 
de cerneală de tipar, și am parcurs-o cu pri
virea. Despre cîte nu-ți vorbește foaia vo
lantă, pe frontispiciul căreia stă scris și sub
liniat : „Să dăm patriei cît mai mu te acu
mulări socialiste peste olani". Să citim îm
preună cîteva titluri: „Fiecare zi fo'osită din 
plin"; „Au redus rebuturile cu 30 la sută"; 
„Mașina — prietenul tău"; „De 4 ori mai 
mult"; „Fruntași în realizarea de acumulări 
socialiste"... E vorba de realizări, de merite.

Dar „foaia volantă" nu-i uită nici pe cei 
rămași în urmă, pe cei cu năravuri de care 
încă nu s-au dezbărat. Pentru ei există o 
rubrică specială, aparte: „In lumina faru
lui", cu versuri satirice, epigrame și o „mică 
publicitate". Mai mult decît curiozitatea ne 
face să citim Ia „mica publicitate" : „Pierdut 
grija față de mașină și simțul răspunderii. 
A se adresa de urgență tovarășului Gavrilă 
loan mare specialist în rebuturi de la secția 
533, care în decurs de o lună a reușit să 
defecteze de două ori un strung..."

Te pot bucura aceste rînduri, tovarășe 
Gavrilă? Gîndim că nu; n-ai motiv să fii 
vesel, să te feliciți. In schimb ce crezi că va 
simți o tovarășă a dumitale din uzină, care 
va citi de astă-dată la „mica publicitate": 
„Pierdut... neglijența în muncă. De atunci 
nu mai dau rebuturi. Tovarășa Viorica Bo- 
deanu din secția 535". Și ea poate fi un 
exemplu pentru dumneata, care astăzi încurci 
munca tovarășilor dumitale, le nesocotești 
angajamentul de a da patriei tot mai multe 
acumulări socialiste peste plan.

%
Să ne gîndim, cititorule, acum cînd am 

părăsit uzina constructorilor autocamionului, 
și la tov. Gavrilă și la cei cîți or mai fi ca 
el. Dar nu numai Ia ei, cl în special Ia ma
rea majoritate a celor din această uzină, a ie 
căror fapte sînt demne de zilele noastre. Și 
sa admitem, fără cută în suflet, că ei vor 
reuși să-l facă și pe Ioan Gavrilă să mear
gă în rînd cu ei, umăr la umăr, pe largul 
drum al înfloririi scumpei noastre patrii.

B. BERCEANU

1
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A 11-a aniversare a renașterii Poloniei
Solemnitatea inaugurării Palatului Culturii și Științei de la Varșovia

Cuvîntarea lui P K. Ponomarenko

Un comunicat al agenției TASS

VARȘOVIA 22 (Agerpres). —TASS trans
mite :

Dragi tovarăși, prieteni I a spus P. K. 
Ponomarenko, îngăduiți-mi ca în numele de
legației guvernamentale sovietice să vă a- 
dresez un salut cordial și prin persoana 
voastră întregului popor frate polonez .și să 
vă felicit cu căldură cu prilejul sărbătorii 
naționale — Ziua renașterii Poloniei (A 
plauze).

In cei zece ani care s-au scurs, poporul 
polonez, sub conducerea Partidului Muncito. 
resc Unit Polonez, a înscris cele mai glo
rioase pagini în istoria de veacuri a țării 
sale. Intr-un termen nemaiîntîlnit de scurt 
au fost înfăptuite mari transformări sociale 
în toate domeniile vieții politice, economice 
și culturale, care au făcut țara puternică, li
beră, independentă.

Bucurîndu-se sincer de succesele Poloniei 
populare, oamenii sovietici vă urează noi 
victorii glorioase în lupta pentru socialism, 
pentru înflorirea continuă a patriei voastre 
(Aplauze).

Popoarele țărilor noastre sînt unite prin 
legături de prietenie frățească și luptă co
mună împotriva asupritorilor străini, împo
triva dușmanului comun — absolutismul ța
rist — împotriva moșierilor și capitaliștilor 
ruși și polonezi, pentru eliberare socială și 
națională.

Ca un semn al prieteniei veșnice și de 
nezdruncinat dintre popoarele noastre la 5 
aprilie 1952 între guvernul Uniunii Republi
cilor Sovietice Socialiste și guvernul Repu
blicii Populare 
cord cu privire 
prin forțele și

Polone a fost semnat un a- 
la construirea la Varșovia, 

mijloacele Uniunii Sovietice,

a undi clădiri înalte — Palatul Culturii și 
Științei.

De mai bine de trei ani, în centrul Var
șoviei s-a înălțat o măreață clădire care 
prin înfățișarea ei subliniază frumusețea mi
nunatei voastre capitale reînviate. Muncito
rii, tehnicienii și inginerii sovietici s-au 
străduit să pună în aplicare la construirea 
Palatului toată iscusința și experiența lor 
pentru a face din acest Palat un minunat 
monument al prieteniei veșnice și de ne
zdruncinat a popoarelor noastre (Aplauze 
prelungite). La construirea Palatului au 
luat parte de asemenea și constructori po
lonezi. Ingăduiți-mi ca în numele delega
ției guvernamentale sovietice să felicit căl
duros întregul colectiv de constructori ai 
Palatului cu prilejul terminării cu succes a 
construcției și să exprim recunoștința cor
dială muncitorilor, inginerilor și tehnicieni
lor pentru munca lor plină de abnegație 
(Aplauze prelungite).

Guvernul Uniunii Sovietice a însărcinat 
delegația guvernamentală a U.R.S.S., for
mată din tovarășii: Suslov, Bajan, Kiselev, 
Razer, Mironov și Ponomarenko să predea 
pe veci în dar din partea poporului sovietic 
poporului polonez Palatul Culturii și Științei 
construit cu forțele și mijloacele Uniunii 
Sovietice (Aplauze prelungite).

Ingăduiți-mi să înmînez tovarășului 
rankiewicz, președintele Consiliului de 
niștri al Republicii Populare Polone, 
Palatului Culturii și Științei (Aplauze 
noase, prelungite).

Fie ca acest Palat să servească

al eforturilor sutelor de întreprinderi in
dustriale sovietice.

După ce a arătat că de acum înainte 
Palatul Culturii și Științei va fi un centru 
al vieții științifice și culturale, Cyrankie
wicz a declarat în continuare:

Acesta este darul primei țări a socialis
mului făcut poporului nostru care con
struiește socialismul, tineretului nostru care 
a crescut în Polonia 
un simbol al noilor relații dintre popoare, 
bazate pe respectul reciproc, pe prietenia 
frățească, pe colaborarea cordială, pe ajutor 
dezinteresat. Tocmai datorită acestor relații 
dintre Polonia și Uniunea Sovietică cei 10 
ani care s-au scurs au constituit o perioadă 
de avînt economic și politic nemaiîntîlnit 
al Poloniei populare.

Prin menirea sa de a servi cultura și 
știința, Palatul Culturii și Științei „I. V. 
Stalin" din Varșovia constituie totodată un 
simbol și o expresie a scopurilor cărora 
omenirea le-ar putea consacra resursele sale, 
dacă prin eforturile comune ale tuturor 
popoarelor s-ar reuși să se înlăture spectrul,

populară. Acesta este

războiului și să elaborăm principiile 
securității colective. Lupta pentru un ase
menea viitor al omenirii este lupta întregu
lui popor polonez, lupta întregului lagăr 
al păcii.

J. Cyrankiewicz și-a încheiat cuvîn
tarea mulțumind lui P. K- Ponomarenko 
care, în numele delegației guvernamentale 
sovietice, a predat guvernului Republicii 
Populare Polone cheia Palatului Culturii și 
Științei.

Deschizînd Palatul, a declarat el, exprim 
în numele guvernului Republicii Populare 
Polone, în numele populației Varșoviei, în 
numele întregului popor polonez recuno
ștință profundă guvernului Uniunii Sovie
tice. tuturor celor care au muncit cu curaj 
și abnegație la construcția Palatului nostru, 
numeroaselor colective de uzină din U.R.S.S. 
Vă mulțumesc, tovarăși, din toată inima 1

In următorul deceniu vom merge înainte 
pe calea prieteniei de nezdruncinat dintre 
popoarele noastre, pe calea care duce spre 
înflorirea patriei noastre.

MOSCOVA 22 (Agerpres). — TASS trans
mite: La 20 iulie a.c., la Saigon (Vietnamul 
de sud), cu încurajarea vădită a autorități
lor Vietnamului de sud, a fost săvîrșit un 
atac împotriva clădirilor ocupate de Comisia 
internațională de supraveghere și control din 
Vietnam și împotriva membrilor acestei Co
misii.

După cum a devenit cunoscut, au fost de
vastate încăperile Comisiei internaționale și 
au fost distruse și avariate auto vehicule și 
alte bunuri ale Comisiei internaționale. O 
parte din documentele Comisiei și ale mem
brilor ei au fost distruse sau furate.

Au fost aduse de asemenea prejudicii se
rioase bunurilor personate ale membrilor 
Comisiei internaționale care au fost supuși 
la violențe și insulte.

Faptul că atacul menționat a fost săvîrșit 
la 20 iulie, adică în ziua aniversării sem
nării acordurilor de la Geneva, și la terme
nul prevăzut pentru începerea consultărilor 
între guvernele R. D. Vietnam și Vietnamul 
de sud in problema ținerii unor alegeri pe 
Întregul Vietnam, arată că acest atac a fost 
pregătit dinainte, are un caracter vădit pro
vocator și este îndreptat spre torpilarea a-

cordurilor de la Geneva și încălcarea păcii 
tn Indochina.

Agenția TASS este informată că provoca
rea de la Saigon este condamnată cu hotă- 
rîte de cercurile conducătoare ale Uniunii 
Sovietice. Guvernul sovietic, al cănii repre- 
eentant este unul din președinții Conferinței 
de la Geneva, adresează în legătură cu a.; 
ceasta o notă guvernului englez, al cărui 
reprezentant a fost de asemenea președin ele 
Conferinței de la Geneva pentru Indochina, 
cu propunerea de ai atrage atenția tuturor 
participanților la Conferința de la Geneva 
asupra faptului că acțiunile săvîrșite împo
triva Comisiei internaționale constituie o în
călcare flagrantă a articolului 25 al acordu
lui cu privire la încetarea acțiunilor mili
tare în Vietnam și împiedică exercitarea 
normală a funcțiilor Comisiei, ceea ce creea
ză o primejdie pentru îndeplinirea acordu
rilor de lai Geneva. Guvernul sovietic pro
pune totodată să se ceară autorităților Viet
namului de sud și guvernului francez să ia 
măsuri urgente pentru a asigura securitatea 
și condiții de activitate normală Comisiei 
internaționale din Vietnam și pentru a nu 
mai admite ca asemenea acțiuni să se mai 
repete.

Cy- 
Mi- 

cheia 
furtu-

drept 
simbol al prieteniei veșnice și de nezdrun
cinat între popoarele noastre I

Cuvîntarea lui J. Cyrankiewicz
VARȘOVIA 22 (Agerpres) — P. A. P.

transmite: Poporul polonez, a
Jozef Cyrankiewicz, primește astăzi cu
bucurie și recunoștință acest minunat și

VARȘOVIA rod al 
și picto- 
tehnicie- 

ale muncitorilor sovietici, rod

. ... . nobil dar al popoarelor sovietice, 
declarat eforturilor încordate ale arhițecților 

rilor, constructorilor, inginerilor și 
nilor sovietici, i_L ____ __.l

VARȘOVIA 
transmite: La 
via o ședință

Actul solemn al predării „Palatului prieteniei" 
poporului polonez

VARȘOVIA 22 (Agerpres). — TASS trans
mite Protocolul cu privire la predarea fără 
plată de către guvernul Uniunii Republici-

din orașul 
în care se

lor Sovietice Socialiste a clădirii înalte 
Palatului Culturii și Științei 
Varșovia guvernului polonez 
spune:

Clădirea Palatului Culturii 
compune din o parte centrală 
de metri și din șapte corpuri 
terale cu 3-5 etaje legate de

și Științei se 
înaltă de 230 
de clădiri la- 
această parte 

centrală. Volumul clădirii este de 817.500 
m3, iar suprafața totală a tuturor încăperilor 
este de 111.600 de metri3.

Palatul Culturii și Științei din Varșovia 
a fost construit de Uniunea Sovietică, prin 
metode industriale, în decurs de trei ani și

două luni și este dat în folosință înainte de 
termen.

Odată cu Palatul Culturii și Științei, Uniu
nea Sovietică predă fără plată guvernului 
Republicii Populare Polone toate locuințele, 
clădirile anexe și serviciile cartierului de lo
cuințe „Prietenia" construit în orașul Var
șovia.

Protocolul este semnat din împuternicirea 
guvernului Uniunii Republicilor Sovietice 
Socialiste, de P. K. Ponomarenko, ambasa
dorul extraordinar și plenipotențiar al 
U.R.S.S. în Polonia; iar din împuternicirea. 
guvernului Republicii Populare Polone 
I. Cyrankiewicz, președintele Consiliului 
Miniștri al Republicii Populare Polone.

de 
de

ADUNAREA FESTIVA DE LA VARȘOVIA
unei păci trainice și îndelungate, în asigu
rarea securității popoarelor. Guvernul so
vietic și guvernele țărilor de democrație 
populară cu sprijinul tuturor oamenilor pro
gresiști din lume, luptă fără 
consecvență pentru întărirea 
rea încordării internaționale.

Popoarele țărilor noastre și oamenii pro
gresiști din lumea întreagă urmăresc cu 
mare atenție conferința șefilor guvernelor 
celor patru puteri, care se desfășoară zilele 
acestea la Geneva. Oamenii simpli din toate 
țările doresc fierbinte ca participanții la 
această conferință să găsească, prin efor
turi comune, calea spre reglementarea paș
nică a problemelor internaționale, nerezol
vate. (aplauze).

O însemnată contribuție la cauza păcii, 
prieteniei și securității popoarelor a consti
tuit-o tratativele dintre delegațiile guverna
mentale ale Uniunii Sovietice și Republicii 
Populare Federative Iugoslavia. Trebuie 
menționat cu mare satisfacție că Polonia și 
toate țările lagărului socialist au manifestat 
o deplină unanimitate în aprecierea rezulta
telor tratativelor sovieto-iugoslave, o depli
nă unitate de vederi în problemele lărgirii 
și întăririi continue a prieteniei dintre Uniu
nea Sovietică și Iugoslavia, dintre țările de 
democrație populară și Iugoslavia, deoarece 
acest lucru corespunde intereselor vitale ale 
popoarelor lor, intereselor păcii și socialis
mului (aplauze).

Dragi tovarăși și prieteni! a spus în în
cheiere M. A, Suslov. Nu încape îndoială 
că Polonia populară va obține în anii viitori 
succese și mai strălucite în toate domeniile 
colaborării economice și culturale, în lupta 
pentru ridicarea buneistări materiale a oa
menilor muncii, în lupta pentru victoria so
cialismului.

Chezășia acestui fapt e$te alianța tot mai 
puternică dintre clasa muncitoare și țără
nimea muncitoare, coeziunea crescîndă a 
întregului popor polonez în jurul Partidu
lui Muncitoresc Unit Polonez și guvernu
lui popular, prietenia și alianța cu poporul 
sovietic și popoarele întregului lagăr socia
list.

Ingăduiți-mi ca de ziua glorioasei sărbă
tori naționale a reînvierii să urez talentatu
lui și harnicului popor polonez noi victorii 
minunate în lupta pentru construirea socie
tății socialiste, (aplauze prelungite).

22 (Agerpres). — P.A.P.
21 iulie a avut loc la Varșo- 

..„ „ ____ _ festivă consacrată sărbătoririi
Zilei renașterii Poloniei. In sala congreselor 
a Palatului Culturii și Științei „L V. Stalin" 
au luat loc numeroși reprezentanți ai opiniei 
publice din Varșovia.

In prezidiu au luat loc B. Bierut. prim se
cretar al Partidului Muncitoresc Unit Polo
nez, A. Zawadski, președintele Consiliului 
de Stat, J. Cyrankiewicz, președintele Con
siliului de Miniștri, membri ai Biroului Po
litic al C.C. al P-M.U.P., membri ai Consir 
liului de Stat, ai guvernului, generali ai ar
matei poloneze, reprezentanți ai organizații
lor politice și obștești.

In prezidiul adunării festive au luat loc de 
a menea conducătorul delegației guverna
mentale sovietice, M. A. Suslov, membru al 
Prezidiului C.C. al P.C.U.S., secretar al C.C. 

,al P.C.U.S., P. K. Ponomarenko, ambasa
dorul extraordinar și plenipotențiar al 
U.R.S.S. în Polonia, șefii delegațiilor guver-

Republicii Populare Chineze.namentale ale ......____ .
Republicii Cehoslovace, Republicii Democrate 
Germane, Republicii Populare Ungare, Repu. 
blicii Populare Romîne, Republicii Populare 
Bulgaria, Republicii Populare Democrate 
Coreene, Republicii Populare Mongole și Re
publicii Populare Albania.

La ședință au participat de asemenea șefii 
mai multor reprezentanțe diplomatice acredi. 
tați la Varșovia.

Ședința a fost deschisă de B. Bierut.
In cadrul ședinței, A. Zawadski, președin

tele Consiliului de Stat, a prezentat un ra
port, care a fost subliniat în repetate rînduri 
de aplauze.

După aceea a luat cuvîntul conducătorul 
delegației guvernamentale sovietice, M. A. 
Suslov, care a fost întîmpinat cu căldură 
de participanții la ședință.

Au luat cUvîntul de asemenea șefii dele
gațiilor guvernamentale ale Republicii Popu
lare Chineze și ale țărilor europene de demo
crație populară.

de vedere economic 
imperialiști, Polonia 
plină de abnegație 
industrial foarte dezvoltat. In prezent este 
de necontestat faptul că Republica Populară 
P"!?r.ă - devenit vr.a din cel; ~„i mari

și crunt exploatată de 
a devenit prin munca 

a poporului ei un stat

încetare și cu 
păcii și slăbi-

Cuvîntarea rostită de A. Zawadski
VARȘOVIA 22 (Agerpres). — TASS 

transmite cuvîntarea rostită de A. Zawadski 
la ședința festivă consacrată sărbătoririi 
Zilei renașterii Poioniei.

La începutul raportului său, A. Zawadski 
a subliniat că Ziua renașterii Poloniei este 
sărbătorită de oamenii muncii din țară în 
condițiile unității datatoare de uucurie, in 
condițiile prieteniei cordiale tot mai strinse 
cu popoarele Uniunii Sovietice, Chinei 
populare și tuturor țărilor de democrație 
populară

Cei zece ani care au trecut, a spus el, 
fost anii unor eforturi mari și pune de 
negație ale oamenilor muncii poionezi 
la orașe și sate, eforturi manifestate 
condițme luptei de clasa, in birunea zi 
zi a numeroase dificultăți provocate 
moștenirea

au 
ab- 
de 
in 
de 
de 

moștenirea lăsată de orinuuirea exploata
toare, precum și de distrugerile pricinuite 
de război și ocupație.

Făcind Diianjui elorturiior depuse în cei 
zece ani avem in față tabloul clar și veri
dic ai zilei ue astazi din patria noastră. 
Particularitatea cea mai esențială a acestui 
tablou o constituie dezvoltarea generală ne
contenită, avintul, progresul revoluționar 
de statornicire, pe baza noii orînduiri so
cialiste, in noul spirit socialist din țară, a 
unui stat nou, a unui popor nou și a forme
lor sale de viață.

Cît s-a schimoat Polonia în comparație 
cu 1939, astăzi in cel de al 11-lea an al pu
terii populare 1

In 1965, nivelul producției industriale pe 
cap de locuitor a întrecut de 5,7 ori nivelul 
antebelic. Noi producem 4,3 milioane tone 
de oțel, aproape de trei ori mai mult decît 
în 1938, producem de 9 ori mai multe ma
șini decit înainte de război; în prezent ex
tragem 93,5 milioane tone de cărbune, adi
că de 2,5 ori mai mult decît înainte de 
război. Datorită înzestrării mai bune a in
dustriei noastre cu tehnica modernă sîntem 
deja astăzi în stare să producem o parte 
considerabilă a producției de prim rang 
necesară pentru apărarea țării.

Succesele și realizările noastre le dato
răm cotiturii radicale în relațiile dintre po
porul polonez și popoarele Uniunii Republi
cilor Sovietice Socialiste, colaborării priete
nești cu Uniunea Sovietică, ajutorului uriaș 
și dezinteresat pe care ni-1 acordă guvernul 
sovietic și oamenii sovietici pentru biruirea 
tuturor greutăților pe care le întîmpinâm și 
în toate inițiativele noastre îndrăznețe.

Oamenii de știință polonezi care se enu- 
meră printre stăpînii Palatului în care ne 
aflăm, au primit în ultimele luni o nouă 
dovadă, importantă a ajutorului sovietic, o 
mărturie neprețuită a prieteniei — posibi
litatea de a lua cunoștință de cercetările 
sovietice în domeniul energiei atomice pen
tru folosirea ei în scopuri pașnice în Po
lonia. Aceasta va deschide noi perspective 
pentru continua dezvoltare a științei polo
neze.

uriașă 
verigă 
în lu-

decla-
cu

Trecînd la problemele de politică externă, 
A. Zawadski a declarat:

Datorită poziției pașnice și progresiste pe 
care s-a situat Polonia populară am asigu
rat cu un deosebit succes interesele funda
mentale ale poporului nostru. Toate frontie
rele noastre la răsărit, apus și sud. sînt 
frontiere ale prieteniei și păcii, frontiere 
care ne unesc cu țările frățești ale socialis
mului. Daiorită acordului de la Zgorzeler, 
de la a cărui semnare s-au sărbătorit re
cent 5 ani, de ambele părți ale acestei 
ironiiere, irontiera noastră pe Oder-Neisse 
a devenit o frontieră a prieteniei poporului 
poionez cu poporul german.

Zawadski a subliniat importanța 
a tratatului de la Varșovia, ca o 
importantă a securității în Europa și 
mea întreagă.

Aniversarea sărbătorii noastre, a
ral în continuare Zawadski, coincide 
conferința de la Geneva a șefilor guverne
lor celor patru puteri. Sentimentele poporu
lui polonez sînt in întregime de partea de
legației sovietice care prezintă^principiile 
fundamentale ale relațiilor dintre popoare 
proclamate de țările lagărului socialist, 
principii ce corespund convingerilor a mili
oane de oameni iubitori de pace din lumea 
întreagă, independent de apartenența 
politica și religioasă.

Conferința de la Geneva, a continuat 
wadski, arată clar, chiar din primele 
ale lucrărilor sale, că Uniunea Sovietică 
nu-și precupețește eforturile pentru a obține 
o destindere a încordării internaționale, a 
restabili și întări încrederea reciprocă în 
relațiile dintre state.

Poporul polonez dorește cu ardoare ca 
toți participanții la conferință să dea dova
dă de bunăvoință și să contribuie la reali
zarea unui acord la Geneva.

Ocupîndu-se în continuare de problemele 
vieții interne a țării, de succese și de lipsuri 
A. Zawadski a declarat că este necesar să 
se depună eforturi pentru continua întărire 
pe toate căile a Poloniei populare, pentru 
dezvoltarea economiei și culturii ei. El a 
subliniat de asemenea necesitatea întăririi 
multilaterale a colaborării și prieteniei cor
diale cu Uniunea Sovietică, cu toate țările 
lagărului socialismului și a aducerii unei

lor

Za- 
zile

Polonă a devenit una din cele mai 
puteri industriale ale EuropeE

In 1954 producția globală a industriei Po
loniei populare a depășit de peste patru ori 
nivelul anului antebelic 1938. Au fost ob
ținute succese dintre cele mai mari în dez
voltarea industriei grele — metalurgia, in
dustriile carboniferă și chimică și în spe
cial în dezvoltarea construcției de mașini; 
au fost create de asemenea noi ramuri de 
producție ca de pildă construcția de trac
toare, automobiie, construcții navale și al
tele.

Vedem de asemenea că poporul polonez 
luptă cu succes pentru avîntul producției a- 
gricole, pentru lărgirea producției mărfuri
lor de consum popular și pentru ridicarea 
nivelului de trai al populației.

Recent, popoarele Poloniei și Uniunii So
vietice au sărbătorit pe larg glorioasa ani
versare a zece ani de la încheierea tratatu
lui de prietenie, asistență mutuală și cola
borare postbelică între țările noastre, care 
s-a transformat într-o demonstrație puterni
că a prieteniei sovieto-polone indestructibile, 
frățești.

Predarea gratuită către Polonia a minu
natului și mărețului Palat al Culturii și Știin
ței, construit cu forțele și mijloacele Uniu
nii Sovietice, în care are loc actuala ședin
ță festivă, este o nouă dovadă a prieteniei 
sovieto-polone. Fie ca acest palat să fie 
un simbol luminos al măreței și veșnicei 
prietenii dintre popoarele noastre 1

întărirea continuă a unității popoarelor 
Uniunii Sovietice și țărilor de democrație 
populară și-a găsit expresia în Tratatul de 
prietenie, colaborare și asistență '
al celor opt state, încheiat în luna mai a.c. 
în capitala voastră — Varșovia. Rezulta
tele obținute la conferința de la Varșovia 
pentru asigurarea păcii și securității în Eu
ropa au o însemnătate istorică și reprezintă 
o nouă dovadă grăitoare a coeziunii și forței 
de nezdruncinat a țărilor lagărului păcii, 
democrației și socialismului, (aplauze).

Dezvoltîndu-și economia pașnică. Uniunea 
Sovietică, Polonia, toate țările lagărului so
cialist, sînt vital interesate în menținerea

Cuvîntul de salut rostit de tovarășul Chivu Stoica, 
conducătorul delegației guvernamentale a R. P. R.

mutuală

Cuvîntarea rostită
VARȘOVIA 22 (Agerpres). — TASS 

transmite cuvîntarea rostită de M. A. Sus
lov la ședința festivă consacrată sărbăto
ririi Zilei renașterii Poloniei.

Dragi tovarăși I

In numele guvernului sovietic și al Co
mitetului Central al Partidului Comunist al 
Uniunii Sovietice, în numele întregului 
popor sovietic, îngăduiți-mi să transmit un 
salut frățesc și cele mai calde felicitări vouă 
și prin persoana voastră întregului popor 
polonez cu pril»»ul marii sărbători naționale

lagărului socialismului și a aducerii 
noi contribuții în lupta pentru pace.

In încheiere Zawadski a declarat:
Construim Polonia populară, Polonia so

cialistă pentru noi înșine, pentru copiii noș
tri. Astăzi în Polonia populară fiecare cu
lege fie chiar și roadele modeste ale efor
turilor de zece ani ale întregului popor. In 
anii viitori, aceste roade vor fi tot mai îm
belșugate. De aceea fiecare polonez trebuie 
să manifeste în viața de toate zilele, în ac
tivitatea profesională și obștească sentimen
tele patriotice cu care se mîndrește dintot- 
deauna poporul nostru.

de M. A. Suslov
— Aniversarea nașterii unei Polonii 
democrat-populare.

M. A. Suslov a spus apoi:
In cei 11 ani ai puterii democrate 

lare, poporul polonez a urmat o cale 
rioasă de luptă și victorii. In frunte 
clasa muncitoare și avangarda ei revoluțio
nară — Partidul Muncitoresc Unit Polonez
— poporul polonez a instaurat pentru tot
deauna în țara sa orînduirea democrat- 
populară, dezvoltînd și întărind cu succes o 
Polonie nouă, liberă, independentă, demo- 
crat-populară.

Dintr-o țară, în trecut înapoiată din punct

Dragi tovarăși,
lngăduiți-mi — a spus tovarășul Chivu 

Sioica — ca în numele Comitetului Central 
ai Partidului Muncitoresc Romîn, al Guver
nului Republicii Populare Romîne și al po
porului romîn să vă transmit Dvs. și între
gului popor polonez un salut frățesc și fe
licitări cordiale cu ocazia încheierii celui 
de al 10-lea an jubiliar al eliberării patriei 
Dvs. de sub jugul fascist.

încheind cel de al 10-lea an jubiliar de 
existență a Poloniei populare, oamenii mun
cii din Retpublica Populară Polonă pot cons
tata cu o îndreptățită mîndrie patriotică 
marile victorii ce au repurtat, prin lichi
darea înapoierii moștenite din trecut, fapt 
ce a creat condițiunile pentru trecerea la 
construirea bazei materiale tehnice a socia
lismului și la ridicarea continuă a bunei- 
stări materiale și culturale a poporului po
lonez.

Polonia populară stă neclintită pe pozi
țiile luptei consecvente pentru slăbirea în
cordării internaționale și crearea unei at-

mosfere de încredere în relațiile dintre sta
te, alît cele mari cît și cele mici, pentru 
coexistența pașnică între toate statele ' " 
ferent de rînduielile stabilite intr-un

indi- 
statferent de rînduielile stabilite 

sau altul.
Poporul romîn urmărește cu 

patie și se bucură din toată 
cesele obținute de poporul frate polonez. In
tre popoarele noastre s-au creat și s-au 
dezvoltat legături de prietenie, care au că
pătat un conținut nou după ce în țările noa
stre a fost instaurată puterea populară.

Prietenia și solidaritatea care leagă po
poarele noastre de marea Uniune Sovietică, 
de celelalte țări de democrație populară și 
de alte popoare dornice de pace și-au gă
sit o nouă și strălucită exprimare în Tra
tatul de prietenie, colaborare 
mutuală de la Varșovia.

Dragi tovarăși,
De ziua eliberării, poporul 

poporului frate polonez noi 
succese în lupta pentru întărirea și înflo
rirea continuă a Republicii Populare Polone.

o adîncă 
inima de

sim-
suc-

și asistență

romîn urează 
și însemnate

Parada militară și demonstrația tineretului 
din Varșovia

noi,

popu- 
glo- 

cu

VARȘOVIA 22 (Agerpres). — P. A. P. 
transmite: In dimineața zilei de 22 iulie în 
piața din fața Palatului Culturii și Științei 
„I. V. Stalin" și pe străzile învecinate s-au 
adunat 100.000 de locuitori ai Varșoviei 
pentru a lua parte la sărbătorirea Zilei re
nașterii Poloniei.

La ora 10 în tribuna guvernamentală iau 
loc Boleslaw Bierut, prim secretar al C.C. al 
Partidului Muncitoresc Unit Polonez, Ale
xander Zawadski, președintele Consiliului de 
Stat, Jozef Cyrankiewicz, președintele Con
siliului de Miniștri și alți conducători ai 
statului polonez, delegația guvernamentală 
sovietică în frunte cu M. A. Suslov, mem
bru în prezidiul C.C. al P.C.U.S., secretar

al C.C. al P.C.U.S., delegația guvernamen
tală chineză și delegațiile țărilor de demo
crație populară care au sosit la Varșovia 
pentru a participa la festivități, șefii unei 
serii de reprezentanțe diplomatice acreditați 
la Varșovia.

Generalul colonel S. Poplawski, locțiitor al 
ministrului Apărării Naționale a primit pa
rada și a felicitat trupele aliniate în piață.

Apoi a luat cuvîntul Boleslaw Bierut. Cu
vîntarea sa a fost subliniată în repetate rîn
duri cu aplattee furtunoase.

După marea paradă militară care a durat 
o oră și jumătate, a urmat defilarea a mii 
de sportivi polonezi, și demonstrația tinere
tului muncitor polonez.

întrevederi Molotov-Eden-Pinay
în legătură cu situația din Vietnamul de sud

GENEVA 22 (Agerpres). — Potrivit rela
tărilor agențiilor de presă occidentale, la
21 iulie a avut loc la Geneva o întrevedere 
între primul ministru al Marii Britanii, An
thony Eden, și primul ministru francez, Ed
gar Faure, în legătură cu dezordinile din 
Vietnamul de sua care împiedică comisia in
ternațională de supraveghere și control să-și 
îndeplinească sarcinile.

Tot în după amiaza zilei de 21 iulie a 
avut loc la Geneva o întrevedere între minis
trul de Externe al U.R.S.S., V. M. Molotov 
și primul ministru al Marii Britanii, Anthony 
Eden, — cei doi președinți ai conferinței de 
la Geneva din anul 1954 — în legătură cu 
situația din Vietnamul de sud și cu nota tri
misă de guvernul Indiei prin care-i jpvită pe 
cei doi oameni de stat să examineze situa
ția din Vietnamul de sud și să dea directive 
organelor corespunzătoare. In seara zilei de
22 iulie V. M. Molotov și A. Eden vor avea 
noi întrevederi în această problemă.

DELHI 22 (Agerpres). — După cum 
transmite Biroul indian de informații, un re
prezentant oficial al Ministerului Afacerilor 
Externe al Indiei a declarat că imediat după 
primirea raportului președintelui Comisiei in
ternaționale de supraveghere și control în 
Vietnam, Desai, despre dezordinile de la 
Saigon, guvernul indian s-a adresat celor doi 
președinți ai conferinței de la Geneva de 
anul trecut — Anthony Eden și V. M. Molo
tov — cerîndu-le să examineze situația creată 
și să dea directivele necesare organelor co
respunzătoare.

Purtătorul de cuvînt al Ministerului 
Afacerilor Externe al Indiei a declarat că 
judecind după toate indiciile, dezordinile de 
la Saigon au fost organizate cu premedi
tare.

Comisarul general francez în Indochina, 
generalul Jacquault a remis o notă primului 
ministru al Vietnamului de sud Ngo Dinh 
Diem. După cum se anunță, generalul Jac
quault a declarat primului ministru vietna
mez că este extrem de uimit de ceea Ce s-a 
petrecut la Saigon.

Vizita lordului primar
MOSCOVA 22 (Agerpres). — TASS 

transmite: La 21 iulie sir S. Howard, lor
dul primar al orașului Londra, și William 
T. Boston, prim esquire, au vizitat Expozi
ția Agricolă Unională. Ei au fost salutați 
cu căldură de P. V. Beliaev, director ad
junct al expoziției.

După vizitarea expoziției P. V. Beliaev 
a oferit un dejun în cinstea oaspeților. Ex- 
primîndu-și admirația față de expoziție, sir 
S. Howard a declarat:

— Am văzut multe expoziții, attt în țara 
mea cît și în alte țări. Dar n-am văzut o 
expoziție mai minunată ca aceasta. După 
ce mă voi înapoia la Londra voi povesti ne-

al Londrei la Moscova
apărat despre expoziția din Moscova. Ar fi 
bine dacă fermierii englezi ar putea să vină 
aici și să examineze această expoziție.

Oaspeților le-au fost oferite albume și 
insigne în amintirea vizitării Expoziției 
Agricole Unionale.

In aceeași zi, sir S. Howard a vizitat ex
poziția tehnicei de noi construcții din Mos
cova. Lordul primar al Londrei a scris ur
mătoarele în cartea de impresii : „Felicit 
pe toți cei care au organizat această mi
nunată expoziție".

In aceeași zi, sir S. Howard a vizitat ex
poziția de tablouri a galeriei de tablouri 
din Dresda, și a asistat la un meci de fot
bal pe stadionul „Dinamo" din Moscova.

Cu privire la oportunitatea convocării unei conferințe internaționale 
pentru rezolvarea problemelor Extremului Orient

NEW YORK 22 (Agerpres). — TASS 
transmite : Potrivit știrilor transmise de 
agențiile de presă, în ultimul timp în țările 
asiatice a început să se vorbească tot mai 
des de necesitatea de a se convoca o confe
rință pentru rezolvarea problemelor Extre
mului Orient. Despre oportunitatea convo
cării unei astfel de conferințe a vorbit în 
special primul ministru al Indiei, Nehru, la 
conferința de presă care a avut loc la 19 
iulie la Delhi.

La 20 iulie, U Nu, primul ministru al 
Birmaniei, care se află acum la Tokio, a 
arătat că ar fi bine să se convoace o con
ferință, la care să participe toate țările in
teresate, și care să examineze problemele în 
legătură cu situația încordată din regiunea 
Taivanuiui și din Indochina. U Nu a ară
tat că în timpul călătoriei sale în străină
tate, el a analizat posibilitățile convocării 
unei asemenea conferințe și imediat ce se

va reîntoarce în Birmania, va avea un 
schimb de păreri in această privință cu 
primul ministru al Indiei, Nehru.

U Nu a declarat că Republica Populară 
Chineză trebuie să participe la orice confe
rință internațională consacrată problemelor 
Asiei și să ocupe locul său legitim în 
Organizația Națiunilor Unite. Răspunzînd 
la întrebarea dacă pot exista în lume două 
Chine, U Nu a spus : „Acest lucru este cu 
desăvîrșire imposibil".

La 21 iulie, primul ministru al Japoniei, 
Hatoyama, a declarat că are o atitudine po
zitivă față de ideea unei conferințe interna
ționale pentru problemele Extremului Orient 
și că sprijină propunerea lui Nehru, primul 
ministru al Indiei, cu privire la convocarea 
unei astfel de conferințe. Arătînd că Japo
nia ar dori să participe la ea, Hatoyama 
și-a exprimat părerea că o asemenea con
ferință ar contribui la slăbirea încordării în 
Asia.

Unele date privind dezvoltarea industriei iugoslave
BELGRAD 22 (Agerpres). — TASS 

transmite: Revista „Index" a publicat date 
despre activitatea unor ramuri ale econo
miei naționale a Iugoslaviei în primele 
cinci luni ale anului curent.

Potrivit acestor date, indicele general al 
producției industriale din Iugoslavia .a cres
cut în această perioadă cu 23% în compa
rație cu aceeași perioadă a anului trecut. 
Producția de energie electrică a crescut cu 
30%. producția industriei siderurgice — cu 
45%. a industriei chimice — cu 43%, a in
dustriei textile — cu 26% și a industriei ali
mentare — cu 27%.

Potrivit datelor ziarului „Vecerne Novos- 
ti“, volumul producției industriale din Repu
blica Populară Macedonia va crește anul 
acesta cu 29% în comparație cu anul tre

cut. Ziarul anunță că recent a avut loc 
proba utilajului din prima parte a combina
tului „Iugohrom" din Egunevțe, în apro
piere de Tetovo. La sfîrșitul lunii iulie, a- 
ceastă întreprindere va începe să producă 
bicromat de sodiu, care pînă acum se im
porta.

Incurînd. în Macedonia, va intra în func
țiune o fabrică de ciment cu o capacitate de 
100.000 de tone de ciment anual. Pînă la 
sfîrșitul anului, uzina va fabrica aproximativ 
30.000 de tone de ciment.

Se apropie de sfîrșit construirea unei 
fabrici de sticlă în apropiere de Skoplje. 
Fabrica va da peste 600.000 de tone de 
sticlă anual.

Chiar de anul acesta vor intra în func
țiune în Macedonia trei mari fabrici de tex
tile.

„Nimic nu este mai important decît o bună înțelegere 
între popoarele țărilor noastre"

— Vizita delegației agricole a 5. U. A, în U. R. S. S. —
HARKOV 22 (Agerpres). - TASS trans

mite : Delegația agricolă a Statelor Unite 
ale Americii care se află la Harkov conti
nuă să viziteze colhozuri, S.M.T-uri, insti
tuții agricole de cercetări științifice, între
prinderi constructoare de mașini agricole.

La 21 iulie, membrii delegației au vizitat 
uzina de tractoare „Ordjonikidze". Cons
tructorii de tractoare au întîmpinat cu căl
dură și bucurie pe solii poporului american. 
Oaspeții au vizitat secțiile întreprinderii, au 
urmărit cu deosebit interes asamblarea pe 
conveierul principal al tractoarelor „DT-54". 
Membrii delegației au stat de vorbă cu 
muncitorii. Americanii s-au interesat de via
ța muncitorilor, de veniturile lor, de modul 
cum își petrec timpul liber. La rîndul lor, 
constructorii de tractoare s-au interesat de 
viața muncitorilor și fermierilor din S.U.A.

P. E. Sablev, directorul uzinei, a oferit 
un dejun în cinstea delegațieLJJejunul a de
curs într-o atmosferă deosebit de cordială. 
In timpul dejunului, P. Sablev și William 
Lambert, conducătorul delegați» americane, 
au rostit cuvîntărri.

Noi — a declarat dl. Lambert — vă ex
primăm recunoștința noastră sinceră pentru 
că ne-ați acordat posibilitatea să vizităm 
și să cunoaștem uzina dvs., precum și pen

tru primirea extrem de cordială. Ne vom 
aduce aminte multă vreme de ospitalitatea 
și amabilitatea voastră. Considerăm că a- 
ceasta constituie numai începutul prie
teniei dintra marile noastre popoare. Nimic 
nu este mai important decît o bună înțele
gere între popoarele țărilor noastre. Aceas
tă înțelegere va duce la slăbirea încordării 
în relațiile internaționale. îmi exprim spe
ranța că pacea se va întări în întreaga 
lume. Aceasta este foarte important pentru 
viitorul întregii omeniri. De aceea, toastez 
pentru buna înțelegere între țările noastre.

Delegația a vizitat apoi sanatoriul de 
copii al uzinei de tractoare, situat în afara 
orașului și unde își petrec în prezent odih
na cîteva sute de copii ai constructorilor de 
tractoare.

Oaspeții au fost profund impresionați 
de încăperile confortabile ale sanatoriului, de 
grija și îngrijirea acordată copiilor. Copiii 
au oferit oaspeților buchete de flori și au 
prezentat^ un program de dansuri și cîn- 
tece. Adînc emoționați de primirea caldd, 
oaspeții s-au jucat cu copiii, au dansat, s-au 
fotografiat alături de copii.

In după amiaza aceleiași zile, membrii 
delegației au vizitat SM.T.-ul Harkov,
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Lucrările conferinței de la Geneva 
a șefilor guvernelor celor patru puteri

Ședința din după amiaza zilei de 22 iulie 
a șefilor delegațiilor

ÎNAINTEA UNEI ȘEDINȚE A CONFERINȚEI DE LA GENEVA A ȘEFILOR GUVERNELOR CELOR PATRU PUTERI. 
De la stingă spre dreapta: Președintele Consiliului de Miniștri al U.R.S.S., N. A. Bulganin; președintele S. U. A., D. 
Eisenhower; primul ministru al Franței, E. Faure și primul ministru al Angliei, A. Eden, într-o discuție lingă Palatul 

Națiunilor

Ședința din după amiaza zilei de 21 iulie a șefilor delegațiilor
GENEVA 22 (Agerpres) TASS transmite : 

In după-amiaza zilei de 21 Iulie a avut loc 
ședința șefilor guvernelor U.R.S.S., S.U.A.,
Angliei șl Franței.

A prezidat șeful delegației guvernamen
tale sovietice, N. A. Bulganin. El a comu
nicat că în dimineața zilei de 21 iu'ie cei 
patru miniștri de Externe au avut o ședin
ță in cadrul căreia au făcut un schimb de 
păreri în problema directivei care i-ar pu
tea călăuzi în viitor în discutarea proble
melor legate de ordinea de zi a conferinței. 
Miniștrii au realizat un oarecare succes dar 
nu au terminat examinarea propunerilor 
pentru pregătirea acestei directive.

In legătură cu aceasta, a declarat N. A. 
Bulganin, ar fi indicat ca miniștrii să con
tinue schimbul de păreri pentru pregătirea 
unei propuneri de comun acord care să fie 
prezentată șefilor guvernelor.

Ceilalți conducători de guverne s-au de
clarat de acord cu propunerea lui N. A. 
Bulganin.

Apoi, șeful delegației sovietice a formulat 
unele considerente suplimentare în legătu
ră cu problema securității europene.

In prezent, a spus N. A. Bulganin, sîn- 
tem cu toții de acord ca propunerea guver
nului sovietic. în problema securității colec
tive în Europa, precum și celelalte propu
neri în această chestiune, prezentate în 
cursul discuțiilor, să fie predate spre exami
nare miniștrilor Afacerilor Externe. Dar 
pentru examinarea acestor probleme și pen
tru realizarea acordului necesar în legătură 
cu ele, va fi poate necesar un anumit timp, 
cu atît mai mult cu cît la un anumit stadiu 
al discuțiilor trebuie să participe și alte 
state interesate. Or, situația care s-a creat 
în Europa este de așa natură încît este ne
cesar să se și ia măsuri pentru a nu admite 
crearea în Europa a unei situații care să 
poată fi o primejdie pentru pacea și securi
tatea popoarelor europene.

N. A. Bulganin a declarat că acestui 
scop i-ar corespunde încheierea unul tratat 
între statele participante la grupările exis
tente în Europa, prin care aceste state și-ar 
asuma obligația de a se abține de la folo
sirea forței armate unele împotriva altora 
sau de la amenințarea de a o folosi, pre
cum și de a reglementa divergențele și li
tigiile exclusiv pe cale pașnică.

Subliniind că acest tratat ar contribui la 
micșorarea încordării în Europa și la întă
rirea păcii generale, N. A. Bulganin a 
prezentat spre examinare conferinței, în 
numele delegației sovietice, o propunere în 
care sînt formulate principiile fundamentale 
ale tratatului propus de delegația U.R.S.S.

Șefii guvernelor au hotărît să transmită 
propunerea sovietică miniștrilor Afacerilor 
Externe spre a fi examinată în prealabil.

Participanții la conferință au trecut apoi 
la discutarea punctului 3 de pe ordinea de 
zi — problema reducerii armamentelor și 
interzicerea armei atomice.

N. A. Bulganin, șeful delegației sovietice, 
a făcut o declarație in această problemă.

Șeful delegației sovietice a subliniat că 
guvernele S.U.A., Angliei și Franței nu 
și-au exprimat încă atitudinea față de pro
punerea guvernului sovietic cu privire la 
reducerea armamentelor, interzicerea armei 
atomice și înlăturarea primejdiei unul nou 
război, prezentată la 10 mai. Am dori să 
cunoaștem, a spus el, punctul lor de vedere 
în problema ridicată de noi.

Reamintind că propunerile respective au 
fost expuse de guvernul U.R.S.S., în proiec
tul de declarație prezentat la 10 mai în 
Comisia O.N.U. pentru dezarmare, N. A. 
Bulganin a subliniat că guvernul sovietic 
vorbește despre încetarea „războiului rece'* 
nu pentru că acesta ar îngrijora U.R.S.S. 
mai mult decît pe alții, ci pentru că situa
ția care se creează ca urmare a „războiului 
rece" este incompatibilă cu dorința genera
lă a partlcipanților la conferință de a ajun
ge la relații bune între ei.

Bulganin a declarat că ar fi util să se re
comande în comun Organizației Națiunilor 
Unite să adopte o asemenea declarație 
sau o declarație similară îndreptată spre 
încetarea „războiului rece", slăbirea încor- 
dării internaționale și stabilirea încrederii 
necesare în relațiile dintre state, fără de 
care nu se poate vorbi serios de reglemen
tarea problemelor internaționale nerezolvate.

Șeful delegației sovietice a declarat în 
continuare că guvernul sovietic este de a- 
cord cu necesitatea înfăptuirii unor măsuri 
fundamentale în domeniul dezarmării. Este 
vorba de măsuri în privința cărora poziții
le statelor reprezentate la această conferin- 
,ță fie că coincid întru totul, fie că s-au a- 
• proplat considerabil.

In primul rînd ar trebui consemnată în
țelegerea realizată în privința nivelului for

țelor armate ale celor cinci mari puteri — 
S.U.A., U.R.S.S., China, Marea Britanie și 
Franța.

N. A. Bulganin a amintit că în această 
problemă guvernul U.R.S.S. s-a declarat de 
acord cu propunerile puterilor occidentale 
de a se stabili nivelul forțelor armate a'e 
S.U.A., U.R.S.S. și Chinei la 1.000.000— 
1.500.000 de oameni pentru fiecare dintre 
aceste state, iar ale Marii Britanii și Fran
ței la cîte 650.000 de oameni. N. A. Bu'^a. 
nln a arătat totodată că problemele referi
toare la forțele armate ale Chinei urmează 
să fie examinate împreună cu guvernul Re
publicii Populare Chineze. In ceea ce pri
vește celelalte state, nivelul forțelor armate 
ale fiecăruia dintre ele ar trebui să nu de
pășească 150.000—200.000 de oameni, și a- 
supra acestui lucru rămîne să se cadă de 
acord la o conferință internațională cores
punzătoare.

In continuare, N. A. Bulganin a arătat 
că ar trebui să, se cadă de acord ca înainte 
de intrarea în vigoare a acordului privitor 
la interzicerea totală a armelor atomice și 
cu hidrogen, statele participante la confe
rință să-și asume obligația solemnă că nu 
vor folosi aceste arme. O excepție de la 
aceasta ar putea fi făcută doar în scopul 
apărării împotriva agresiunii, cînd Consiliul 
de Securitate va fi luat o hotărîre corespun
zătoare. De asemenea, a spus N. A. Bulga
nin, ar fi necesar să se consemneze că noi 
toți considerăm că trebuie instituit un con
trol internațional eficient asupra traducerii 
în viață a măsurilor de reducere a forțelor 
armate și Interzicere a armei atomice. 
Adoptarea la conferință a unei hotărîri luate 
de comun acord în problemele sus-mențio- 
nate ar înlesni considerabil pregătirea unei 
convenții internaționale pentru dezarmare în 
cadrul Organizației Națiunilor Unite.

In continuare, N. A. Bulganin a declarat 
că după părerea guvernului sovietic ar tre
bui ca, fără să se aștepte încheierea unei 
convenții internaționale, ceea ce s-ar putea 
să necesite un anumit timp, chiar la această 
conferință să se cadă de acord ca Franța, 
Marea Britan:e, S.U.A. și Uniunea Sovietică 
să-și asume obligația de a nu folosi primele 
armele atomice și cu hidrogen și să se 
adreseze un apel tuturor celorlalte state să 
adere la această declarație.

N. A. Bulganin a declarat că în confor
mitate cu considerentele expuse de el, dele
gația sovietică prezintă spre examinare con
ferinței un proiect de hotărîre a conferinței 
șefilor guvernelor celor patru puteri în pro
blema reducerii armamentelor și interzicerii 
armei atomice.

Expunînd poziția S.U.A. în prob'ema 
aflată în discuție, președintele S.U.A., 
D. Eisenhower, a declarat că nu vrea să în
ceapă o discuție academică și va vorbi des
pre aspectul practic al chestiunii.

Eisenhower a spus că după cel de al doi- 
, lea război mondial, S.U.A. au început să se 
dezarmeze. Evenimentele care au avut loc 
în străinătate au arătat însă, potrivit afir
mațiilor lui Eisenhower, că S.U.A. au mers 
prea departe în programul de dezarmare și 
de'aceea S.U.A. au început să-și dezvolte 
din nou forțele armate. El a arătat că 
S.U.A. au hotărît să mențină și în caz de 
nevoie să-și sporească puterea militară ori- 
cît de mult timp va fi necesar pentru apă
rarea păcii.

Dar, a spus el, cel mai bun mijloc de a- 
părare a păcii și de asigurare a securității 
S.U.A. ar fi un sistem care să permită scă
derea nivelului și proporțiilor forțelor ar
mate ale tuturor țărilor.

De aceea, a spus Eisenhower, guvernul 
S.U.A. este gata să adere lj un tratat ra
țional, pe care să se poată conta și care 
să permită reducerea armamentelor. El a 
spus că nu se poate ajunge la un acord re
zonabil și sigur dacă acesta nu va fi legat 
întru totul de un sistem de inspecție și 
publicitate. După părerea lui Eisenhower, 
pînă în prezent nu a fost încă găsită me
toda unei inspecții științifice sau a unei 
inspecții care să permită suprimare^ armei 
atomice.

De aceea, a spus Eisenhower, multe pro
puneri cu privire la dezarmare făcute în tre
cut merg mai departe decît se poate rea
liza pe baza unui sistem eflc.«.nt de inspec
ție.

In continuare, președintele a declarat că 
se adresează în Sipecial delegației U.R.S.S., 
întrucît cele două mari țări, — U.R.S.S. și 
S.U.A. — dispun de noua armă teribilă care 
provoacă teama de un atac prin surprindere, 
și propune ca cele două țări să ia măsuri 
practice. Asemenea măsuri, a spus Eisen
hower, sînt: fiecare din aceste două țări 
să transmită celeilalte planurile complete 

ale forțelor armate și să-i acorde posibili
tățile de a lua fotografii din avion în orice 
parte a țării pentru a preîntîmpina posibi
litatea unui atac prin surprindere. Eisenho
wer a spus că aceasta ar contribui la insti
tuirea unui sistem mai eficient de inspecție 
și dezarmare și n-ar constitui decît un în
ceput.

D. Eisenhower a declarat ca propune ca 
reprezentanții celor patru puteri în subco
mitetul pentru dezarmare să fie însărci
nați ca în activitatea pe care o desfășoară 
în cadrul O.N.U. să acorde prioritate sis
temului inspecțiilor și publicității. Un ase
menea sistem ar putea să includă verifica
rea treptată a metodelor de inspecție. Aceas
ta ar contribui în mod considerabil, după 
părerea lui Eisenhower, la dezvoltarea în
crederii reciproce, care ar deschide calea 
spre progresul tuturor popoarelor.

Președintele a subliniat în declarația sa 
că asigurarea păcii constituie cea mai im
portantă obligație a oamenilor de stat și că 
securitatea poate fi obținută numai printr-o 
activitate desfășurată cu răbdare.

In numele delegației franceze, E. Faure 
s-a solidarizat cu declarația lui Eisenho
wer. El și-a exprimat convingerea că con
ferința va da un nou impu's activității sub
comitetului Comisiei O.N.U. pentru dezar
mare și că trebuie făcute o serie de reco
mandări reprezentanților celor patru puteri 
în acest subcomitet. Faure a spus că pro
blema controlului este miezul problemei de
zarmării și că argumentele formulate de 
Eisenhower au darul de a convinge că în 
domeniul controlului se pot realiza anumite 
lucruri. Printre altele, el a subliniat utili
tatea metodelor controlului bugetar, care, 
după cum a spus el, pot completa sistemul 
de control pe calea inspecțiilor.

Problema centrală a dezarmării, a spus 
E. Faur©, este dezarmarea fiecărei puteri, 
înainte de a reduce armamentele, ele tre
buie limitate, stabilindu-se un nivel care nu 
poate fi depășit. După ce se va hotărî ca 
armamentele să nu fie sporite, se vor pu
tea lua măsuri pentru reducerea lor.

In încheiere, Faure a declarat că delega
ția franceză intenționează să prezinte la 22 
iulie un memoriu în această problemă.

Poziția delegației engleze a fost expusă 
de A. Eden. El a arătat că după cel de al 
doilea război mondial, la început Anglia 
și-a redus forțele armate. Dar, a spus Eden, 
deoarece nu toți au considerat posibil să-și 
reducă forțele armate, iar armamentele cla
sice rămîneau în Europa la un nivel înalt, 
Anglia a început să se reînarmeze și în 
cursuț acestei reînarmări a creat bomba a- 
fomică și produce în prezent bomba cu 
hidrogen.

Eden a declarat în continuare că sprijină 
întru toiul părerea lui Eisenhower că nici 
un plan de dezarmare nu poate fi accep
tabil dacă nu prevede un sistem de inspec
ție și publicitate suficient pentru realizarea 
acestui^ plan pentru fiecare etapă. Eden a 
spus că se pare că toți sînt de acord cu a- 
ceasta.

Șeful delegației engleze a spus că guver
nul sovietic a procedat absolut just legînd 
în propunerile sale din 10 mai problema de
zarmării de problema creării încrederii între 
state. Nu ne putem aștepta, a spus.el, ca 
încrederea între state să fie atît de mare în
cît să se poată în'ccmi un plan general de 
dezarmare și să poată fi pus simultan în 
practică.

Această sarcină trebuie rezolvată pe eta
pe. In legătură cu aceasta, Eden a declarat 
că este solidar cu propunerea lui Eisenho
wer în privința schimbului de informații 
militare între U.R.S.S. și S.U.A. Eden a de
clarat apoi că are de făcut o propunere mo
destă care ar putea fi aplicată imediat și 
anume ca într-o zonă stabilită de ambele 
părți ale liniei care desparte răsăritul și a- 
pusul, echipe de inspecție numite de către 
cele două părți să exercite o supraveghere.

N. A. Bulganin, care prezida ședința, a 
subliniat că declarațiile sincere făcute în șe
dință de șefii guvernelor vor avea fără în
doială o mare însemnătate pentru rezolva
rea pozitivă a problemei. El și-a exprimat 
părerea că trebuie să se încerce să se ela
boreze de comun acord recomandări pentru 
Organizația Națiunilor Unite și a propus 
ca în'ocmirea proiectului acestor recoman
dări să fie încredințată miniștrilor Afacerilor 
Externe.

D. Eisenhower a declarat că este de acord 
cu această propunere, spunînd că ea repre
zintă cea mai bună procedură pentru exa
minarea problemei.

E. Faure și A. Eden au sprijinit de ase
menea propunerea lui N. A. Bulganin.

Cu aceasta ședința a luat sfîrșit.

GENEVA 22 (Agerpres). — Ședința din i 
după amiaza zilei de 22 iulie a șefilor gu
vernelor celor patru puteri a început cu o 
oră mai tîrziu decît ora stabilită — adică 
la ora 17, ora locală — sub președinția lui 
D. Eisenhower.

In cadrul ședinței, șefii guvernelor au e- 
xaminat lucrările ședinței din dimineața de 
22 iulie a miniștrilor Afacerilor Externe ai 
celor patru puteri. Miniștrii de Afaceri Ex
terne au lucrat la întocmirea celor trei di
rective care urmează să fie prezentate șe
filor guvernelor cu privire la problemele 
Germaniei și securității colective, cu privi
re la problema dezarmării și cu privire Ia 
propunerea lui N. A. Bulganin de a se în
cheia un tratat între grupările de state e- 
xistente în Europa.

Făcînd șefilor guvernelor o dare de sea
mă asupra lucrărilor miniștrilor Afacerilor 
Externe, secretarul de stat Dulles a decla
rat că au fost realizate progrese în aceste 
domenii. Șefii guvernelor /ti luat de ase
menea în discuție cea de a patra problemă 
de pe ordinea de zi ă conferinței: problema 
dezvoltării contactului dintre apus și răsărit.

Luînd cuvîntul primul, președintele S.U.A., 
Eisenhower, a subliniat necesitatea înlătură
rii barierelor artificiale dintre răsăriț și 
pus și a stabilirii unei politici de schimb de 
bunuri și informații între diferite țări. In 
cursul ședinței, primul ministru al Franței, 
Edgar Faure a prezentat un proiect de 
„Propuneri menite să ușureze libera circula
ție a oamenilor, ideilor și bunurilor".

Agenția France Presse transmite textul 
propunerii primului ministru francez Edgar 
Faure: „Considerînd că stabilirea păcii nu 
constă numai în adoptarea unor măsuri de 
ordin militar menite să ducă la slăbirea în
cordării internaționale, ci este necesar să fa
cem și ca popoarele astăzi dezbinate să 
reia treptat legături strînse și prietenești 
între ele, considerînd că dacă sîntem obli
gați să recunoaștem că astăzi există două 
zone de securitate în Europa aceasta nu 
înseamnă cîtuși de puțin că acceptăm ca 
definitivă divizarea continentului conside
rînd că, dimpotrivă, atîta vreme cît Europa 
nu-și va fi găsit unitatea, pacea lumii nu 
va fi stabilită pe baze solide și că condiția 
restabilirii treptate a unității Europei este 
ca de o parte și de cealaltă a liniei care 
separă astăzi prea riguros popoarele ei, să 
se stabilească legături mai strînse între 
aceste popoare, legături mai lesnicioase 
între indivizi și schimburi economice mai 
substanțiale.

In acest scop guvernul francez prezintă 
propuneri menite să ușureze libera circu

----------Largul ecou stîrnit --- ---------  
de propunerile sovietice de dezarmare 

— Corespondență telefonică de la Geneva —
Ziua de ieri a marcat precipitarea eve- 

ț nimeritelor la conferința celor patru mari 
puteri. Propunerea delegației sovietice cu 
privire la „Tratatul intre grupările de state 
existente în Europa", proiectul sovietic 
cu privire la „problema reducerii arma
mentelor și interzicerii armei atomice", 
precum și declarația președintelui Eisen
hower cu privire la controlul reciproc al 
instalațiilor militare și schimbului de in
formații cu privire la efectivul militar 
— se află in centrul comentariilor pre
sei internaționale.

Animația care a început La Casa pre
sei, ieri, după difuzarea documentelor 
sovietice a continuat toată noaptea și 
astăzi toată ziua. Și poate articolele 

\ apărute in presă nu sînt atît de semni- 
. ficative cit sînt comentariile verbale ale 
1 ziariștilor acreditați la Geneva.
( Mă aflam azi dimineață în holul Ca- 
| sei ziariștilor in mijlocul gazetarilor 
1 care încercau să deslușească mersul eve- 
♦ nimentelor. A produs ilaritate exclama- 
J, ția „Este de nemaipomenit! de neînțe- 
I les", a unuia dintre ziariștii americani 
!cu privire la intervenția președintelui 

Eisenhower. Acest lucru coincide cu sur
priza corespondentului diplomatic al 

!! ziarului _,New-York Times”, care refe- 
rindu-se și el la propunerea făcută de 
președintele Eisenhower, mărturisea je- 

Inat că „declarația este în contradicție 
cu legile americane cu privire la secu
ritate". Cu toate că ziarele americane 
au încercat în mare măsură să dea ca- 

. racter senzațional și să centreze totul 
! In jurul propunerilor președintelui Sta- 
J telor Unite, prezentîndu-le drept o 
< bombă și tncadrind totul într-o atmos- 
I feră mistic-profetică, comentariile cele 
{ mai multe se ocupă de documentele so- 
i vietice. Se subliniază astfel caracterul 

profund constructiv al propunerilor so
vietice care oferă o. platformă accepta
bilă ce poate duce la excluderea folosi
rii forței armate în rezolvarea proble
melor europene și deschide noi posibili
tăți pentru crearea unui tratat de secu
ritate în Europa

Dacă s-au găsit unele voci care afir
mau că proiectul sovietic cu privire la 
dezarmare nu aduce nimic nou, am avut 
prilejul să aud însă cum un ziarist el
vețian demonstra celor din jurul său, 
consecvența Uniunii Sovietice în proble
ma dezarmării și interzicerii armei ato
mice. A citat astfel propuneri făcute 
încă din 19'46 de către Uniunea Sovie
tică la O.N.U. Față de tendința unor

• ziariști de a sugera că propunerea oco
lește problema controlului, un corespon
dent al lui „Figaro" menționa tocmai 
punctul 5 din documentul prezentat ieri, 
iar un ziarist belgian amintea proiectul 
sovietic prezentat cu ani în urmă cu 
privire la controlul sever al îndeplinirii 
obligațiilor contractate de statele care 
ar accepta interzicerea producerii armei

, atomice.
Ne-am permis și noi să amintim că în 

1952 U.R.S.S. a făcut propuneri cu pre
cizarea funcțiunilor organelor internațio-

■ nale de control cu drept de inspecție 
permanentă. Iar un ziarist francez a- 
mintea de intervenția sovietică din 1954 
în legătură cu interzicerea producerii și 
folosirii armelor de distrugere în masă 

N. MORARU

lație a oamenilor, libera circulație a idei
lor, libera circulație a bunurilor:

1 — înlesnirea vizitelor turiștilor indivi
duali

2 — Schimburi de grupuri profesionale, 
științifice, tehnice și artistice

3 — Schimburi de profesori și studenți, 
precum și de conferențiari

4 — Schimburi de cărți, ziare, reviste 
științifice și filme documentare

5 — Liber acces la sursele de informații 
din diferitele țări și în special acordarea de 
facilități pentru organele de presă.

6 — Schimburi de statistici de toate fe
lurile între diferitele țări

7 — Dezvoltarea relațiilor comerciale in
ternaționale în interesul reciproc al țărilor 
interesate

8 — Includerea țărilor din răsăritul și 
apusul Europei în organizații comune, în 
special în domeniul transportului de ener
gie.

9 — Crearea unui fond comun de investiții 
în Europa pentru începerea unor lucrări de 
interes general de pe urma cărora vor putea 
beneficia împreună diferitele țări europene.

Primul ministru al Angliei, A. Eden, a 
declarat că, pentru a ridica ședința mai 
devreme, spre a da posibilitate miniștrilor 
Afacerilor Externe să studieze problema 
germană și celelalte probleme de pe ordinea 
de zi, delegația Marii Britanii își va pre
zenta în scris punctele de vedere în proble
ma intensificării contactelor dintre Apus și 
Răsărit. El a prezentat conferinței textul 
scris al discursului pe care urma să-l rosț 
tească în ședința de vineri după amiază și 
în care subliniază importanța desființării 
barierelor care împiedică schimburile întrs 
Răsărit și Apus. Primul ministru brita
nic a prezentat de asemenea conferinței un 
memorandum textul proiectului pe care l-a 
prezentat joi verbal, cu privire la zonele 
mixte de control. Proiectul are drept scop 
crearea unor grupe mixte de inspecție care 
să activeze liber într-o zonă limitată care 
s-a.r extinde de o parte și de cealaltă a 
liniei care sepa.ră Apusul de Răsărit.

ȚI. A. Bulganin a declarat că delegația 
Uniunii Sovietice își va prezenta de aseme
nea în scris poziția în problema dezvoltării 
contactelor între Apus și Răsărit.

Ședința șefilor guvernelor a fost ridicată 
la ora 18,50, ora locală.

In ziua de 22 iulie au avut loc încă două 
ședințe ale miniștrilor Afacerilor Externe 
ale celor patru puteri: una la orele 15 
ora locală și una la 22,30 ora locală.

La 23 iulie ora 10 dimineața, are loc o 
ședință închisă a șefilor guvernelor celor 
patru puteri.

și a reducerii armamentelor. Limpede 
este însă că înainte de a realiza con
trolul trebuie să ai ce controla, adică 
este necesar un acord concret cu privi
re la problema dezarmării și interzice
rii folosirii armei atomice. Față de afir
mațiile unora dintre ziariști, că puterile 
occidentale au stat totdeauna pe aceas
tă poziție, un corespondent din Londra 
amintea articolul apărut in revista „Der 
Spiegel" semnat de generalul Montgo
mery : „forțele noastre armate vor fo
losi arma atomică în orice Împrejurare, 
independent de acțiunile U.R.S.S.", iw 
același ziarist elvețian despre care am 
pomenit la început cita faptul remarcat 
chiar de „New-York Post", că investiții
le de capital în industria militară ato
mică a Statelor Unite se ridică la fabu
loasa sumă de 12 miliarde de dolari. 
Propunerile făcute în problema limită
rii efectivelor militare, drumurile realiste 
indicate în propunerea sovietică pentru 
felul în care să se ajungă la interzicerea 
totală a urmei atomice și cu hidrogen, 
angajamentul solemn propus pentru a 
nu se utiliza arma nucleară decît în caz 
de apărare împotriva agresiunii, toaie 
capitolele sînt viu comentate. Ziare cum 
sînt . Paris Presse Intransigeant", „Fran
ce Soir", ,,L’Information" și chiar „L‘Au
rore", recunosc caracterul concret și 
constructiv al propunerilor sovietice, fap~ 
tul că ele aduc elemente noi în discuție 
și prezintă baze serioase pentru înțele
gere.

In genere, atmosfera continuă să fie de 
încredere și sînt multe aprecieri poziti
ve. „Daily Express" arată că „experții 
sînt de acord că se poate aștepta pro
grese în problema dezarmării". Genevieve 
Tabouis scrie in ,,L'Information" : „Un
acord poate fi posibil în problema dezar
mării”. ,,Daily Herald” spune: „în ceea 
ce privește controlul armelor trebuie fă
cut încă mult, dar în atmosfera care 
se îmbunătățește treptat, timpul lucrea
ză în sensul reglementat", „New-York 
Herald Tribune" arată că în cercurile * 
diplomatice din Washington și printre 
membrii congresului există o atmosfeiă 
optimistă.

Astăzi Edgar Faure a prezentat Me
morandumul francez în problema dezar
mării. Primit cu interes Memorandumul 
se ocupă însă mai mult de partea admi- 
nistrativ-organizatorică a felului cum 
sînt repartizate fondurile realizate din 
reducerea înarmărilor și nu cu modul de 
a dobîndi dezarmarea însăși.

La ora cînd transmit, adică orele 23 
Geneva are loc ședința de noapte a mi
niștrilor Afacerilor Externe. Se desfă
șoară o muncă intensă pentru apropierea 
punctelor de vedere deosebite. Se arată 
totdeauna în cercurile bine informate că 
asupra unora dintre probleme, ar exista 
de-acum un acord.

In ciuda celor ce proorocesc insucce
sul. exprimlnd ceea ce ar dori dușmanii 
păcii, conferința de la Geneva continuă 
în spiritul înțelegerii, într-o atmosferă 
unde se jac eforturi pentru rezolvarea 
pozitivă a complexelor probleme interna
ționale.

Geneva, 22 Iulie 1955.

Cercuri de afaceri francezo 
nemulțumite de suspendarea 

ds către guvernul francez 
a acordului comercial cu R. P. R.
PARIS 22 (Agerpres). — Sub titlul „Pro

blema Romîniei", ziarul economic francez 
„Les Echos" — Paris, din 16—18 iulie scrie: 
In ziarul nostru din 8 iulie, am arătat, sub 
titlul „Ce se petrece în legătură cu Romî
nia?", consecințele care rezultau pentru un 
anumit număr de fabricanți și exportatori 
francezi de pe urma faptului că, înce- 
pînd de la 20 iunie, toate exporturile 
franceze spre Romînia au fost oprite. Nu 
numai că situația financiară a unora dintre 
casele comerciale a suferit grave perturbări, 
dar unele dintre acestea riscă să fie pur 
și simplu înăbușite în activitatea lor eco
nomică".

In continuare, ziarul se întreabă :
„Trebuia oare neapărat ca măsurile poli

tice care au fost luate, să se reflecte pe 
planul afacerilor comerciale?"

Cerînd Ministerului Afacerilor Exte-ne 
francez să reconsidere problema relațiilor 
comerciale cu R.P.R., „Les Echos" încheie 
arătînd că măsurile luate de guvernul fran
cez ar putea „să ducă la ruină casele co
merciale franceze".

—O—
Sos'rea lui Ho Și Min la Hanoi

HANOI 22 (Agerpres). — China Noua 
transmite : La 22 iulie președintele Ho ȘI 
Min și membrii delegației guvernamentale 
vietnameze au sosit cu avionul la Hanoi 
după vizita pe care au făcut-o in R.P. Chi
neză și Uniunea Sovietică.

In cîteva rînduri
• Departamentul de stat al S.U.A. a 

acordai cunoscutului cîntăreț Paul Robeson 
permisiunea de a pleca în Canada pentru 
a da un concert in orașul Vancouver. Un 
purtător de cuvînt al departamentului de 
stat a declamt că în prezent se examinează 
cererea lui Robeson de a i se elibera un 
pașaport permițîndu-i să călătorească in 
toate țările unde a fost invitat să dea con
certe. ( Agerpres ).

• Primul ministru al japoniei, Hatoya
ma, a declarat la 21 iulie reprezentanților 
Consiliului național pentru strîngerea de 
semnături pe cererea cu privire la inte zi
cerea armelor atomice și cu hidrogen, că el 
sprijină campania desfășurată de acest 
consiliu. Hatoyama s-a declarat de aseme
nea In sprijinul conferinței internaționale 
pentru interzicerea bombelor atomice Și cu 
hidrogen, care va avea loc la 6 august la 
Hiroșima. (Kiodo Țusin).

• Autoritățile engleze din insula Cinru 
au cerut arhimandritului bisericii ortodoxe 
grece din Cipru. Anarghiris Stamatopulos. 
să părăsească insula pînă cel mai tîrziu la 
30 iulie. Nici un fel de explicație n-a fost 
dată în legătură cu această măsură arbi
trară. (France Presse)

• La 22 iulie Bundesratul (Camera su
perioară a parlamentului vest-german) 4 
aprobat două legi militare adoptate săp- 
tămîna trecută de Bundestag. Este vorba 
de legea privind recrutarea primelor uni
tăți de voluntari pentru armata Republicii 
Federale și de legea prin care se instituie 
o comisie „însărcinată cu selecționarea ofi
țerilor și generalilor noii armate vest-ger- 
mane". (France Presse).

. • La Nago (insula Okinawa-Japonia). în 
Ciuda protestelor și rezistenței opusă de 
populație, trupele americane au distrus cu 
ajutorul buldozerelor toate casele dintr-o 
regiune a districtului Isahima, repartizată 
americanilor pentru construirea unui aero
drom militar. 120 de țărani au ăma-, fără 
locuințe. La „operația'' menționată au luat 
parte 200 de soldați înarmați. (Kiodo Țu- 
șin).

Informații
Vineri dimineața a sosit în Capitală pic

torul bulgar Preslav Kîrsovski, directorul 
Galeriilor naționale din Sofia, care la invi
tația Institutului Romîn pentru Relațiile Cul
turale cu Străinătatea va întreprinde o vi
zită în țară în cadrul acordului cultural din
tre țara noastră și R.P. Bulgaria.

★
Vineri la amiază, în sala' „Nicolae Crls- 

tea“ din stn Brezoianu nr. 23—25, a avut 
loc deschiderea Expoziției pictorilor Georga 
Catargi și Dem. Iordache, organizată de 
Uniunea Artiștilor Plastici din R.P.R.

★
Vineri a sosit la Iași orchestra de muzică 

populară a orașului Budapesta.
(Agerpres) |

—O—
Știri sportive

o SIBIU. — Intîlnirea internațională da 
pentatlon modern dintre echipele R.P.R. și 
R. Cehoslovace a continuat vineri cu des
fășurarea probei de tir. Victoria a revenit 
reprezentantului R.P.R., N. Manciu, care a 
realizat 900 puncte. El a fost urmat de K. 
Bartu (R. Cehoslovacă) cu același punctaj 
Și J. Novoini (R. Cehoslovacă) cu 860 de 
puncte.

In clasamentul general individual după 
3 probe conduce V. Teodorescu (R.P.R.) ca 
2.984 puncte

Astăzi are loc proba de natațîe, iar du
minică înlîlnirea se încheie odată cu dispu
tarea probei de cros.

• Vineri dimineața a părăsit capitala 
plecînd cu avionul la Os’o echipa de atle- 
‘*.snl„a R P R- care va întîlni în zilele de 25 
și 25 iulie echipa seecționată a Norvegiei.

Din lotul atleților romîni fac parte I. So- 
eter, Dinu Cristea, I. Opriș, I. Savel, I. Wi- 
esenmayer, D. Zamfir, I. Iordan, Alexandra 
Sicoe, Ana Șerban, Lia Manoliu, Iolanda 
Balaș, Ioana Luță și alții.
, • PARIS 22 (Agerpres). — Vineri s-a 

desfășurat cea de a 15-a etapă a Turului ci
clist al Franței. Cei 75 de cicliști care au 
mai rămas în competiție au avut de par
curs distanța de 151 km între Narbonne 
și Ax les Thermes. învingătorul etapei a 
fost italianul Pezzi care a realizat timpul 
de 4h32’53”, învingînd la sprintul final pe 
olandezul Nolten.

. In„ clasamentul general primul loc con
tinuă să fie ocupat de francezul Antonin 
Rolland urmat la 4'53” de Louis Bobet.

„LOTO-CENTR AL-
La tragerea „Loto-Central" din 22 iulie a.e. 

au fost extrase din urnă următoarele nouă 
numere:

47 48 78 89 39 53 22 46 14 '
Premiul general pe țară este de 1.642.653 lei.

Tragerea viitoare are loc vineri 29 iulie a.c. 
la București.
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